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بازار مسکن در آخرین فصل سال، روند متفاوت از دو فصل 
قبل را تجربه می کند و در عین حال شبیه بهار هم نیست. 
نتایج تحقیقات میدانی »دنیای اقتصاد« از نبض معاملات مسکن در هفته های گذشته 
از زمستان حاکی است، رفتار بازیگران این بازار به 4شکل در مقایسه با تابستان و پاییز 

تغییر کرده است. در شکل اول، میل به خرید آپارتمان بار دیگر افزایش پیدا کرده که البته، 
غالب تقاضا همچنان غیرمصرفی و ناشی از »افزایش انتظارات تورمی« است. این اتفاق، 
فعلا روی »قیمت پیشنهادی« فروشنده ها به عنوان دومین تغییر رفتار تاثیر گذاشته است. 
تفاوت اصلی بازار کنونی مسکن با 6ماه قبل از زمستان، پایان سکون معاملاتی این بازار 

است. طی دو فصل قبل، حجم خرید آپارتمان در تهران به پایین ترین میزان سال های 
گذشته رسید و 60 درصد نسبت به سال گذشته افت کرد. نوسانات ارزی دی  اما بازگشت 
خریداران را موجب شده است. تفاوت این فصل با بهار نیز به نبض قیمت مربوط می شود. 

نگاه بازیگران ملکی نسبت به رفتار آتی کارگردان بیرونی مسکن چیست؟

خروج مسکن از سکون 6 ماهه؟
»دنیایاقتصاد«از4تغییررفتاربازارمعاملاتآپارتماندرزمستانگزارشمیدهد

رفع تبعیض
از »ترخیص«

 صندلی داغ 
رئیس کل

همزمان بــا اعــلام لیســت به روزشــده کالاهایی که 
مشمول ترخیص 100درصدی و 90درصدی هستند، 
یک منبع آگاه به »دنیای اقتصاد« خبر داد: »این قاعده 
برای شرکت های خصوصی نیز قابل اجرا شده است.« 
این در حالی  است که تا پیش از این تنها شرکت های 
دولتی و خصولتی می توانستند کالاهای وارداتی خود 
را به این شیوه ترخیص کنند. »ترخیص درصدی کالا« 
راهکاری اســت که براي کاهش رسوب کالا و کاهش 
هزینه های انبــارداری و دمــوراژ وارد کنندگان به  کار 

گرفته می شود.

حفیظه غایه ارکان، نخستین رئیس بانک مرکزی زن در 
ترکیه پس از 8ماه از مقام خود استعفا داد. دوران ریاست 
او یکی از طولانی ترین چرخه هــای انقباض پولی ترکیه 
بود. نرخ بهره ترکیه در این ایام طی 8 مرحله از 8.5درصد 
به 45درصــد رســید. هــدف اصلــی از اتخــاذ چنین 
سیاست هایی مهار تورم ترکیه بوده است. پس از استعفای 
ارکان، مصطفی فاتح کاراهان که از اقتصاددانان سابق 
فدرال رزرو است بر صندلی ریاست بانک مرکزی ترکیه 
تکیه زد. در 5سال گذشته این پنجمین تغییر در صندلی 

داغ رئیس کلی است.

رسوبکالادرگمرککاهشمییابد؟
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برنامه 4ساله برای »مازوت«

برقی  سازی »غیراقتصادی«

سه گانه کسب رقابت پذیری
چتر نجات صنعت هوایی

شروع  روند جدید در بورس؟

فلوچارت فرآیند استخدام
سرقت بزرگ با سیم کارت کوچک
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تیترهای منتخب

سیاست و تجارت کالاهای فناوری 
دکتر مهدی قدسی

بســیاری، کالاهای فناوری اطلاعات و ارتباطات را قلب 
تپنده اقتصــاد مــدرن جهانــی می   داننــد. همه گیری 
کووید-19 و اجرای قرنطینه   های گسترده در اقصی نقاط 
جهان، اهمیــت کلیدی کالاهــای فنــاوری اطلاعات و 

   24ارتباطات را بیش از پیش آشکار کرد.

قیمت نفت برای بودجه تراز

حمله نیم ساعته به عراق و سوریه

سرمقاله

گزارش

تحلیل
4   

اقتصاد کشور را با چه قیمتی از نفت می توان اداره کرد؟ 
این سوال باعث شده که فرمولی برای جواب به آن در نظر 
گرفته شــود. به ویژه برای کشــورهای تولید کننده نفت 
و علی الخصوص کشــورهایی که تقریبــا تک محصولی 
هســتند - مثل ایــران - و میــزان درآمدهــای نفتی برای 

مدیریت اقتصادی کشورشان حیاتی است.

ارتش آمریکا جمعه شب با نقض حاکمیت سوریه و عراق، 
مقرهایی را که توسط گروه های مقاومت استفاده می شد، 
مورد هدف قرار داد. این حملات به تلافی کشــته شدن 
سه سرباز آمریکایی در هفته گذشته رخ داد. وزارت دفاع 
سوریه تایید کرد که غیرنظامیان و همچنین نظامیان در 

میان کشته شدگان هستند.

بازگشت باشکوه

»پایداری« لیست مشترک می دهد؟

رویداد

تا انتخابات
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صادق محصولی، دبیرکل جبهه پایداری با اظهار تردید 
دربــاره »ارائه لیســت واحد از ســوی جریــان غرب گرا« 
)میانــه رو( گفــت: ما خودمــان را محــدود نکردیــم و با 
جریان های انقلابی گفت وگو می کنیم و با توجه به شرایط 

ناظر بر فضای انتخابات تصمیم گیری می کنیم.

درسهایماندگار
آموزگار»اقتصادایران«

گزارشمراسمبزرگداشتدکترمسعودنیلیدردانشگاهشریف

علی محمدی/ دنیای اقتصاداقتصاددانان و صاحب نظران از ویژگی های دکتر نیلی گفتند
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بازگشت همه به سوى اوست

جناب آقای مهندس سید عمادالدین قاضوی
بـا نهایـت تأسـف و تأثـر، درگذشـت خواهـر گرامى تان را تسـلیت عـرض نموده، 
از خداونـد متعـال بـراى آن مرحومـه رحمـت و غفـران الهـى و بـراى جنابعالـى 

صبـر و شـکیبایى آرزومندیم.
احمد مجتهد ، مجید نیرى ، محمدرضا شجاع الدینى ، حمید ابریشمى ، 

على اکبر عرب مازار ، مجید جمشیدى ، على رحمانیان ، سیدمهدى آستانى

sazman.agahi@den.ir
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سهگامتاآزادسازیبرق
صنعت برق بــا کاهش سرمایه گــذاری بخش خصوصی 
و ناترازی تولید و مــصرف و ناترازی مالی روبه روســت. 
مطالبات انباشــته شــده بخــش خصوصــی از دولت، 
ناکارآمدی ســاختار قیمت گــذاری و فاصله بین قیمت 
واقعی و قیمت دستوری فروش برق، روند سرمایه گذاری 
در این صنعت را نزولی کرده اســت. وزیر نیرو با اشــاره 
به اینکه قیمت   گذاری دســتوری منجر به مشکلاتی در 
صنعت برق شده، با تشریح اقدامات صورت گرفته برای 
عبور از ســاختار فعلی قیمت   گذاری، تاکید کرد مهم تر 
از ناترازی بــرق و علت این ناتــرازی، ناتــرازی مالی در 
صنعت برق مشکل   ساز شده است. در همین زمینه او از 
تلاش برای مرتفع شدن این ناترازی و پرداخت مطالبات 

گذشته پیمانکاران خبر داد.
علی   اکبر محرابیــان، وزیر نیرو در حاشــیه نشســت 
خبری و در پاسخ به ســوال» دنیای اقتصاد« با اشاره به 
اینکه قیمت   گذاری دستوری منجر به بروز مشکلاتی در 
اقتصاد برق شده است، می   گوید در گام اول برای عبور از 
قیمت   گذاری دستوری، در زمینه انرژی   های تجدیدپذیر، 
یک تابلوی مخصوص در بورس انرژی پیش بینی شــده 
که براساس آن تولیدکننده و خریدار در تابلو حضور پیدا 
می   کنند و قیمت به صورت کاملا تعادلی و براساس عرضه 
و تقاضا تنظیم می شود. به گفته او دولت هیچ دخالتی 

در این فرآیند ندارد و ارزیابی رقابت صورت گرفته در این 
تابلو حاکی از یک بازار مطمئن و تعادلی است. 

وزیر نیرو در توضیح گام دوم طراحی شــده برای عبور 
از نرخ   گذاری دســتوری برق، با اشــاره به بــرق حرارتی 
عرضه شــده از ســوی نیروگاه   ها و با بیــان اینکه بخش 
عمده      ای از این برق در بازار عرضه می شــود، تاکید کرد 
قیمت   گذاری   هــای دســتوری در این بخش تــا حدود 
زیادی مرتفع شــده و عمده فرآیند قیمت   گذاری مربوط 

به نیروگاه   های دولتی است.
 به گفته محرابیان، براساس بخشنامه   های ابلاغ شده 
در بازار بــرق از مصرف کننده   هــای دیماندی و عمده 
برق خواسته شده مســتقیما و از طریق بورس، اقدام 
به خرید بــرق کنند و برق مــورد نیاز خــود را از طریق 
شرکت هــای توزیــع و شرکت هــای بــرق منطقه   ای 
خریداری نکنند. براین اســاس پیش بینی شــده اگر 
مصرف کننده   ای از طریق بورس اقــدام به خرید برق 
نکند، مشمول جریمه شود. وزیر نیرو همچنین با اشاره 
به اینکه این موارد ابزارهایی است که مصرف کنندگان 
و مشترکان از طریق آنها ترغیب به تامین برق مورد نیاز 
از طریق بورس و بازار انرژی برق می   شوند، تاکید کرد 
این روش ارزان   تر و مطمئن   تر است و از همین رو ادامه 

3∞پیدا خواهد کرد.

ماموریتغیرداروییداروخانهها
رشد قارچ گونه داروخانه ها نزدیک یک سال است 
که تبدیل به معما شده است. آمارها می گویند در 
دهه80 ماهانه ۲0داروخانه افتتاح می شد، در 
دهه90 این روند بیشتر شده اما از سال1400 
به طور میانگیــن 100داروخانه در مــاه افتتاح 

می شود. 
بررسی نمودارهای حاصل از یک مطالعه نشان 
می دهــد در ســال140۲ در مــدت یک مــاه، 
۳00داروخانه جدید در کشــور تاســیس شده 
اســت. تحقیقات »دنیای اقتصاد« حاکی از آن 
است، در دو سال گذشــته تعداد داروخانه های 
ایــران بــه  16هــزار و 500 رســیده کــه از این 
تعداد 1500داروخانه  دولتی هســتند و مابقی 

خصوصی. 
رشــد داروخانه ها اما در همه جای ایــران برابر 
نیست و در یک ماه گذشته فقط 400داروخانه 
در منطقه یک تهران افتتاح شــده اســت. این 
داروخانه ها اما به نظر می رسد بیشتر از رساندن 
دارو به بیماران بازار اصلی شــان فــروش لوازم  
بهداشتی و آرایشی و پروتئین های ورزشی است. 
این وضعیت باعث شــده که بــازار داروخانه ها 
دچار یک آشــفتگی شود و بســتری خلاف روح 

حوزه بهداشت و درمان پدید آید.
∞8
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آقای فردنیاخانم معروف خانیآقای احمدیتایید دبیرپایانشروعصفحه آرا
+++++18:0018:10ابوالفضلی

در میان 
واقعیت   های 

دشواری که جنگ 
غزه برملا کرده، 

یکی از واضح   ترین 
آنها ممکن است 
محدودیت های 

قدرت آمریکا 
باشد.  بعید است 
که ایالات متحده 

رهبری قاطع یا 
اهرم موردنیاز 

برای پیشبرد 
یک توافق پایدار 

اسرائیلی-فلسطینی 
را فراهم کند. این 
بر عهده رهبران 

و دیپلمات های 
 خاورمیانه 

شـرکت توسـعه فنـاوری نـگاه فـردای کارآفریـن در نظـر دارد تجهیـزات بـه خواهد بود
شـرح ذیـل :

خريد ۱۰۰ عدد باتری دستگاه UPS مدلFLB۴۰۰P با برند فیام 
با مشـخصات فنی پیوسـت اسـناد مناقصه را از تامین کنندگان واجد شـرایط 
تامیـن نمایـد. لـذا متقاضیـان محتـرم می تواننـد بـا توجـه بـه مندرجـات ذیـل، 
جهت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ  ۱۴۰۲/۱۱/۱۵ به روش ذیل اقدام نمایند.

الف) دریافت اسناد مناقصه:
مراجعه به وب سـایت شـرکت به آدرس: www.negahholding.ir بخش مناقصات 
ب) تضمین شرکت در مناقصه به میزان ۷۵۰٫۰۰۰٫۰۰۰ ریال (هفتصد 

و پنجاه میلیون ریال) معادل هفتاد و پنج میلیون تومان
 می باشد که به یکی از روش های ذیل قابل انجام خواهد بود:

۱ـ سپرده نقدی به شماره حساب اعلامی در اسناد مناقصه
۲ـ ضمانت نامه شرکت در مناقصه از شبکه بانکی 

ج) مهلت ارائه اسناد:
تا پایان وقت اداری روز یکشنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۲۹ 

بدیهـی اسـت شـرکت در مناقصـه بـه منزلـه قبـول شـروط و تکالیـف مقـرر 
در اسـناد مناقصـه و آئين نامـه معاملاتـی شـرکت بـوده و مناقصه گـذار در 
رد یـا قبـول پیشـنهادات مختـار اسـت، همچنیـن کلیـه هزینه هـای برگـزاری 
مناقصـه بـه عهـده برنـده خواهـد بـود. ضمنـاً مشـروح شـرایط مناقصـه در 

اسـناد مناقصـه موجـود می باشـد.
جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن ۰۲۱-۲۲۶۶۱۱۱۱

(داخلی ۴۱۶۴۱) تماس حاصل نمایند.

مناقصه عمومی یک مرحله ای

شماره ۱۴۰۲-۱۱-۱۶۶

نزدیکی میان کشورهای خلیج فارس و ایران را 
کامران کرمی

در نظر بگیرید. در سال 2019، امارات متحده 
عربی پس از یک وقفه 3ساله، شروع به احیای 
روابط دوجانبه با ایران کرد و فرصتی را برای مدیریت مستقیم روابط و حفاظت 
از منافــع خــود در برابــر گروه   های مــورد حمایت ایــران دید که کشــتیرانی 
خلیج فارس را مختل کرده بودند و گردشگری و تجارت امارات را تحت تاثیر قرار 
می دادند. ابوظبی در ســال 2022 روابط دیپلماتیک خــود را با تهران از سر 
گرفت و راه را برای پیروی مسیر از ســوی ریاض هموار کرد. در مارس 2023، 
رقبای دیرینه یعنی عربســتان ســعودی و ایران اعلام کردند که پس از ماه   ها 
گفت   وگوهای فشرده با میانجی گری عمان و عراق، روابط خود را در توافقی که 
با میانجی گری چین به امضا رسید، از سر می   گیرند. ایالات متحده هیچ نقشی 

در این توافقات نداشت.
در همین حال، در سال 2021، بحرین، مصر، عربستان سعودی و امارات به 
محاصره سه و نیم ساله قطر پایان دادند؛ انگیزه اصلی آنان برای این محاصره 
حمایت قطر از اخــوان المســلمین، روابط نزدیک بــا ایران و ترکیه و شــبکه 
تلویزیونی فعال الجزیره بود. تقریبا در همان زمان، امارات و عربستان سعودی 
با ترکیه آشتی کردند که پیش تر در واکنش به حمایت ترکیه از قطر و گروه   های 
وابسته به اخوان   المسلمین از آن اجتناب کرده بودند. )روابط عربستان و ترکیه 
نیز به دلیل تحقیقات قضایی ترکیه در مورد قتل خاشــقجی در کنســولگری 
عربستان در اســتانبول تیره شده بود.( ســعودی ها و اماراتی ها با از سرگیری 
روابط، درها را بــه روی سرمایه گذاری های حیاتی خلیج فــارس در اقتصاد در 
ترکیه باز کردند. در ماه مه 2023، رهبران عرب از بشار اسد رئیس   جمهور سوریه 
دعوت کردند تا به اتحادیه عرب بازگردد، که نشان   دهنده پایان بیش از یک دهه 

انزوا در طول جنگ داخلی سوریه بود.
به عنوان بخشی از این تنظیم مجدد گسترده   تر، دولت   های سراسر خاورمیانه 
شروع به مشــارکت در انواع فروم های منطقه   ای کردند. کنفرانس بغداد برای 
همکاری و مشارکت، که برای اولین بار در بغداد در سال 2021 و بار دیگر در 
امان در سال 2022 برای بحث در مورد ثبات عراق تشکیل شد، طیف وسیعی 
از رقبای قبلی از جمله ایران و ترکیه، اعضای شــورای همکاری خلیج فارس و 

اردن و مصر را گرد هم آورد. 
مجمع گاز مدیترانه شرقی که در ســال 2020 تاســیس شد، قبرس، مصر، 
فرانســه، یونان، اسرائیل، ایتالیا و اردن را همراه با نمایندگانی از تشــکیلات 
خودگردان فلســطین گرد هم آورد تا گفت وگوی منظمــی پیرامون امنیت گاز 
و کربن زدایی آغــاز کنند و I2U2، گروهی که شــامل هنــد، اسرائیل، امارات 
متحده عربی و ایالات متحده است، در سال 2021 برای تقویت مشارکت های 

بینامنطقه ای با تمرکز بر سلامت، زیرساخت ها و انرژی راه اندازی شد.
یکی دیگر از جنبه هــای این تنظیم مجــدد منطقه ای عادی ســازی روابط 
اسرائیل با چند دولت عربی بود. در معاهده 2020 ابراهیم، بحرین، مراکش 
و امارات توافق کردند که روابط رســمی با اسرائیل برقرار کنند و فرصت هایی 
برای روابط اقتصادی و تجاری جدید ایجاد کنند. یکی از اهداف این توافق نامه 
هموار کردن راه برای روابط امنیتی مستقیم جدید بین اسرائیل و جهان عرب 
بود. قبل از حملات 7 اکتبر، دولت بایدن امیدوار بود که عربستان سعودی به 
عنوان یکی از اعضای برجســته جهان عرب نیز به این گروه بپیوندد. بر اساس 
این توافقات، اجلاس نقب در مارس 2022، بحرین، مصر، اسرائیل، مراکش، 
امارات متحده عربی و ایــالات متحده را گرد هم آورد تا همــکاری اقتصادی و 
امنیتی را در نشســتی که قرار بود یک نشست عادی باشد، در چشم انداز قرار 

دهند.
با این حال، مساله فلسطین به   طور آشکار در توافق   های عادی   سازی غایب 
بود و عمدتا کنار گذاشته شد. در نتیجه، اردن از شرکت در نشست نقب امتناع 
کرد و با شــعله ور شــدن تنش ها بر سر شهرک ســازی های اسرائیــل در کرانه 
باختری در اوایل سال 2023، نشســت بعدی این گروه بارها به تعویق افتاد. 
اکنون، با ویرانی غزه، هرگونه پیشرفت بیشــتر مشروط به پایان دادن به جنگ 
نیست، بلکه به ســاختن یک طرح قابل اجرا برای ایجاد یک کشور فلسطینی 

بستگی دارد.
در تئوری، به نظر می رســد که جنــگ فاجعه   بار در غزه تهدیــد جدی برای 
بازسازی خاورمیانه باشد. در بیشتر موارد، روابط منطقه   ای تازه تاسیس، هنوز 
شکننده اســت و همچنان به مسائل مهمی مانند اشــاعه تسلیحات، حمایت 
مســتمر از گروه   های شــبه   نظامی در لیبی و سودان توســط امارات و حمایت 
ایران از گروه   های شــبه   نظامی مســلح غیردولتی در سراسر منطقه و ســوریه 
رسیدگی نشــده اســت. به خطر افتادن روند عادی   ســازی روابط اسرائیل با 
دولت   های عربی، تشدید دخالت گروه   های مورد حمایت ایران - از حزب   الله و 
حوثی   ها گرفته تا شبه   نظامیان مختلف در سوریه و عراق - این پتانسیل را دارد 
که شکاف   های جدیدی بین ایران و دولت های خلیج فارس ایجاد کند. با این 

حال، تاکنون، ترتیبات نوظهور به   طرز شگفت   آوری دوام داشته   اند.
به نظر می رســد جنگ غزه به جای اینکه روابط ایران و عربستان سعودی را از 
مســیر خارج کند، آنها را تقویت کرده اســت. در نوامبر 2023، ابراهیم رئیسی 
رئیس جمهور ایران، در نشست مشــترک و نادر اتحادیه عرب و سازمان همکاری 
اسلامی درباره جنگ غزه به میزبانی محمد بن سلمان ولیعهد سعودی در ریاض 
شرکت کرد و ماه بعد، مقامات ایران و عربســتان مجددا در پکــن دیدار کردند. 
دو کشــور همچنین برای تبادل دیدارهای دولتی توســط رئیســی و بن سلمان 
در ماه های آینده برنامه ریــزی کرده اند - دیدارهایی که قرار اســت روابط جدید 
اقتصادی و امنیتی را رسمی کند. به رغم تشدید تنش   ها بر سر یمن، وزرای خارجه 
ایران و عربستان در ژانویه 2024 در مجمع جهانی اقتصاد در داووس با یکدیگر 
دیدار کردند. به نظر می رســد جنگ تاکنون روابط ایران و عربســتان سعودی را 

تقویت کرده است.
در همین حال، روابط دیپلماتیک بین اسرائیل و شرکای خود در توافق ابراهیم 
نیز تاکنون برقرار بوده اســت. امارات به صراحت اعلام کرده است که گفت وگو با 
اسرائیل حتی در بحران کنونی را راهی مهم برای پیشرفت در حل و فصل سیاسی 
اسرائیل و فلسطین می داند. اگرچه پارلمان بحرین حمله مداوم به غزه را محکوم 
کرده، اما این کشور به طور رسمی روابط خود را با اسرائیل قطع نکرده است. برای 
هر دو کشــور عربی، عادی ســازی صرفا تقویت پیوندهای اقتصادی با اسرائیل 
نیست، بلکه تقویت روابط استراتژیک با ایالات متحده است. زیرا به رغم دور شدن 
واشنگتن از منطقه در سال   های اخیر، کشورهای عربی خلیج فارس همچنان به 
دنبال تضمین   های امنیتی و حمایت از ایالات متحده هستند: در ژانویه 2022، 
بایدن قطر را به عنوان »متحد اصلی غیر ناتو« معرفی کرد و در ســپتامبر 2023، 
بحرین و ایالات متحده توافق نامه ای را برای تقویت مشــارکت اســتراتژیک بین 

خود امضا کردند.
یقینا جنگ موانع جدیــدی برای همکاری های منطقه ای ایجاد کرده اســت، 
به ویژه در مورد اسرائیل و کشــورهای همجوار. هر دو کشور ترکیه و اردن سفرای 
خود را از اسرائیل خارج کرده اند و پروازهای مســتقیم بین اسرائیل و مراکش در 
ماه اکتبر متوقف شــد. در اواخر ژانویه، با بیش از 26هزار کشته در غزه و فقدان 
امکان آتش بس در چشم انداز پیش رو، افکار عمومی عرب شدیدتر از همیشه با 

عادی سازی مخالفت کردند. 
همچنین بسیاری از این بیم دارند که حملات نظامی ایالات متحده و بریتانیا 
علیه جنبش حوثی هــا می تواند این گروه را در یمن جســور کند و تلاش   ها برای 
رســمی کردن آتش   بس طولانی مدت در جنگ نزدیک به یک دهه ای حوثی   ها با 

عربستان سعودی را به عقب براند. 
اگرچه کشــورهای عربی خلیج فارس متعهد شــده   اند که روابط دیپلماتیک با 
تهران را ادامه دهند، اما تعداد کمی از مقامات منطقه امیدوارند که ایران رویکرد 
خود را در »دفــاع رو به جلــو« -تکیه بر گروه   های شــبه   نظامی بــرای ایجاد اهرم 
اســتراتژیک و حفظ بازدارندگی- تغییر دهد. در اواسط ژانویه، حملات موشکی 

مستقیم تهران به عراق، پاکستان و ســوریه در پاسخ به حملات اسرائیل و حمله 
داعش به شهر کرمان ایران، تنش ها را بیشتر کرد.

در حال حاضر، نشــانه هایی وجود دارد که رهبران خاورمیانه بــه دنبال فراتر 
رفتن از این اختلافات هستند. به عنوان مثال، ایران برای مدیریت فشار فزاینده 
اقتصادی و ناآرامی در داخل، اولویت جدیدی را به روابط تجاری منطقه ای نه تنها 
با کشورهای عربی خلیج فارس، بلکه با عراق، ترکیه و کشورهای آسیای مرکزی و 

همچنین چین و روسیه بخشیده است.
این به انگیزه   هــای عمل   گرایانه   ای که پیــام تهران را هدایت می   کند، اشــاره 
دارد که به   رغم حمایت از گروه   های نیابتی مختلف، به دنبال اجتناب از دخالت 

مستقیم در جنگ غزه است. اما از آنجا که در غیاب آتش   بس، حملات 
تند و تیز در سراسر منطقه افزایش می   یابد، محاسبات ایران می تواند 

به خوبی تغییر کند.

اثر۩غزه ۩
به طرز متناقض نمــا، یکــی از قوی   ترین نیروهایــی که منطقه 
را در کنار هم نگــه می دارد، ممکن اســت مصیبت غزه و مســاله 
فلسطین باشد که به شدت مورد توجه جهانیان قرار گرفته است. 
رهبران منطقه در مواجهه با خشم شدید مردم و پتانسیل درازمدت 
رادیکالیزه شــدن و بازگشــت گروه هــای افراطی، تا حــد زیادی 

پاسخ های سیاسی خود را با جنگ همسو کرده اند.
به رغم  اســتراتژی   های متفاوت در قبال اسرائیل و فلسطینیان 
قبل از 7 اکتبر، دولت   های خاورمیانه به طور گســترده خواســتار 
آتش   بس فوری، مخالفت با هرگونه انتقال فلســطینی   ها به خارج 
از غزه، افزایش کمک های بشردوستانه و حمایت از مذاکرات برای 
آزادی گروگان های اسرائیلی در ازای پایان جنگ هستند. اکنون 
سوال این است که آیا این وحدت می تواند به سمت ایجاد یک روند 

صلح مشروع هدایت شود؟
برای بسیاری از کشــورهای عربی و مســلمان منطقه، بالاترین 
اولویــت تعیین یک برنامه روشــن بــرای غزه و در نهایت تشــکیل 
کشور فلســطینی بوده اســت. رهبران اسرائیل پیشنهاد کرده اند 
که دولت های عربی خلیج فارس مانند عربستان سعودی و امارات 
با منابع قابل توجه در هزینه بازســازی غزه سهیم شوند. اما دولت 
کنونی اسرائیل گفته است که با تشکیل کشور فلسطینی مخالف 
اســت. با ادامه جنگ، هیچ دولت عربی حاضر بــه چنین تعهدی 
نیســت. با این حال، آنها از پیشــنهادهای خود برای صلح پس از 

جنگ پرده برداری کرده اند.
در دسامبر 2023، مصر و قطر طرحی را ارائه کردند که آتش   بس 
مشروط به آزادی مرحله   ای گروگان   ها و مبادله زندانیان شد. پس 

از یک دوره گذار، این گام های اعتمادساز در تئوری، منجر به ایجاد یک دولت 
وحدت فلسطینی می شود.

 رهبری جدید که از اعضای فتح و حماس تشکیل می شود، به طور مشترک 
کرانــه باخــتری و غــزه را اداره می   کنند، بــا تاکید بــر این مســاله حیاتی که 
سرزمین   های مختلف فلسطین دیگر از نظر سیاســی جدا نشوند. این مرحله 
آخر مستلزم برگزاری انتخابات فلســطین و ایجاد یک کشور فلسطینی است. 
اگرچه اسرائیل این طرح را به خاطر دربرگیری حماس و تشکیل دولت رد کرد، 

اما نقطه شروعی برای بحث بیشتر بود.
ترکیه نیز به نوبه خود مفهوم سیســتم ضمانت چند کشــوری را مطرح کرده 
اســت که در آن کشــورهای منطقه امنیت و حکومت فلســطینی را حمایت و 
تقویت می کنند و ایالات متحده و کشورهای اروپایی ضمانت های امنیتی برای 
اسرائیل ارائه می کنند. برخی دیگر پیشنهاد کرده اند که سازمان ملل یک مرجع 
انتقالی در کرانه باختری و غــزه را اداره کند، رویکردی که به اصلاح ســاختار 
حکومت فلسطینی و در نهایت زمینه ســازی برای انتخابات فلسطین فرصت 
می دهد. به نوبه خود، ایران بارها اعلام کرده است که هر نتیجه ای را که توسط 
خود فلسطینی ها حمایت می شــود، تقویت خواهد کرد و این نشان می دهد 

که فرصتی دوباره برای متقاعد کردن تهران برای حمایت از توافق وجود دارد.

در همین حال، عربستان ســعودی در حال توســعه یک طرح صلح با دیگر 
کشورهای عربی اســت که عادی ســازی روابط با اسرائیل را مشروط به ایجاد 
مسیری غیرقابل بازگشت به سوی تشــکیل کشور فلسطینی می کند. رویکرد 
ریاض با ابتکار صلح عربی در ســال 2002 که متعهد به، به رسمیت شناختن 
اسرائیل توســط اعراب در ازای ایجاد یک کشور فلســطینی در بیت المقدس 
شرقی، غزه و کرانه باختری بود، پشــتیبانی می شود. طرح کنونی عربستان با 
فشار واشنگتن برای عادی سازی روابط بین اسرائیل و عربستان همسو است. 
با این حال، مشخص نیست که آیا سعودی   ها با همتایان آمریکایی خود در مورد 
آنچه که گام   های معتبر و غیرقابل برگشت به ســوی تشکیل کشور فلسطینی 
است، به   ویژه با توجه به مقاومت شدید اسرائیل، موافقت خواهند 

کرد یا خیر.
در دوران نتانیاهو، دولت اسرائیل به رد تمامی این پیشــنهادها 
ادامه داده اســت. اما از اواخر ژانویه، اسرائیل تا رسیدن به هدف 
جنگی خود یعنی ریشــه کن کردن حماس فاصله داشــت و هنوز 
نتوانســته بود آزادی بیش از 100 گروگان باقی مانده را تضمین 
کند. همچنین تنش   هــای فزاینده   ای هم در کابینــه جنگ و هم 
در افکار عمومی اسرائیل در مــورد روند آینده کارزار نظامی وجود 
داشت. علاوه بر این، تل آویو هرگونه بحث جدی عمومی یا سیاسی 
در مورد آینده امنیت خود را تا پایان جنگ به تعویق انداخته است. 
تا زمان تحقق این موضوع، اسرائیل بایــد کانال   های دیپلماتیک 
باز با دولت   های عربی داشته باشد و تضمین   های مالی و امنیتی 
از ســوی دولت   های عربی را تضمین و مشــارکت واشنگتن را در 
این فرآیند حفــظ کند. ایجاد شرایط سیاســی لازم برای یک روند 
جدی صلح پس از چنین جنگ وحشــتناکی ممکن است سال ها 
طول بکشــد. با وجود این، درگیری و سرریز منطقــه   ای آن یادآور 
این موضوع است که اگرچه مناقشه اسرائیل و فلسطین تنها علت 
آن نیســت، اما تا زمانی که ادامه داشــته باشــد، ثبات منطقه   ای 
در معرض خطر دائمــی خواهد بــود. دولت   های منطقــه به طور 
فزاینده   ای آگاه هستند که نمی توانند به تنهایی به ایالات متحده 

تکیه کنند تا یک روند صلح پایدار برای آنها فراهم کند.

از۩رقبا۩تا۩همسایگان ۩
با وجود اینکه جنگ غزه مساله فلسطین را به خط مقدم دستور 
کار بین المللی بازگردانده، همزمان  بر پویایی سیاسی جدید مهم 
در سراسر خاورمیانه تاکید کرده اســت. از یکسو، به نظر می رسد 
که ایالات متحــده نفوذ کمــتری دارد. اما همزمــان، قدرت   های 
منطقه   ای، از جملــه آنهایی که قبلا در تضاد بودنــد، ابتکار عمل 
را به دســت گرفته اند، خود را در میانجی گری مشارکت می دهند 
و پاســخ   های سیاســی را هماهنگ می کننــد. در حالی که قبــل از 7 اکتبر، 
قدرت   های منطقه   ای - به ویژه مصر، اردن، قطر، عربســتان ســعودی، ترکیه و 
امارات متحده عربی - در موضوع فلسطین کمتر همسو بودند، اکنون با وحدت، 

هماهنگی و برنامه   ریزی چشمگیر عمل می کنند. 
با این حال، برای تبدیل این عزم مشترک به منبع پایدار رهبری جمعی، این 
قدرت   ها باید نهادها و ترتیبات منطقــه   ای دائمی   تر را بپذیرند. مهم تر از همه، 

این باید شامل یک مجمع گفت وگوی ثابت برای کل منطقه باشد. 
نشســت های دوره ای برای وزرای کابینه ها و گروه   های موقت »چند جانبه« 
مانند مجمــع گاز مدیترانه شرقی و I2U2 بدون شــک به تعریف چشــم   انداز 
منطقه   ای در سال های آینده اســتمرار خواهد بخشید. اما یک مجمع دائمی 
بــرای امنیت منطقه ای وجــود ندارد. در ســایر نقاط جهــان، مجامع امنیتی 
مشارکتی، مانند ســازمان امنیت و همکاری اروپا و انجمن کشورهای جنوب 
شرقی آسیا، توانسته اند در کنار اتحادهای امنیتی دوجانبه و منطقه ای توسعه 
یابند و ارتباطات حتی بین دشــمنان را تقویت و به جلوگیــری از درگیری هم 
کمک کنند. دلیلی وجود ندارد که خاورمیانه به عنوان استثنای جهانی باقی 
بماند. با توجه به نیاز مبرم منطقه به هماهنگــی و تنش زدایی، بحران کنونی 

فرصت حیاتی برای آغاز چنین ابتکاری فراهم می کند.

اگرچه رهبران در مورد ایده مجمع همکاری که کل منطقه را در بر می گیرد، 
بدبین بوده اند، امــا راه   های مختلفی وجــود دارد که با توجه بــه آنها می توان 
مکانیزم های جدید همکاری امنیتی ایجاد کرد. بــه عنوان مثال، از زمانی که 
روند صلح مادرید در اوایل دهه 1990 برای رســیدگی به مناقشــه اسرائیل و 
فلسطین آغاز شــد، چنین ترتیبات غیررســمی در گفت وگوهای کارشناسان 

مدنظر قرار گرفت. 
در طول چند سال گذشته، سیاستگذاران و دیگران به وضوح اعلام کرده   اند 
که این رویکرد برای اجرا در سطح رسمی آماده است. اگر چه چنین مجمعی در 
نهایت باید تمام منطقه را شامل شود - همه کشورهای عربی، ایران، اسرائیل 
و ترکیه – اما به صورت آنی امکان پذیر نخواهد بود. تعداد کمتری از دولت   های 
کلیدی می توانند یک فرآیند رسمی را آغاز و چشم   انداز مشارکت گسترده   تر را 
در آینده باز نگه دارند. از آنجا که چند کشــور عربی و ترکیه با اسرائیل و ایران 
روابط دارند، مشارکت آنها در ابتدا بسیار ارزشمند خواهد بود. سازمان جدید، 
که می توان آن را مجمع خاورمیانه و شــمال آفریقا نامید و وسیع   ترین درک از 
منطقه منا را در بر می گیرد، در ابتدا باید روی موضوعات بین   بخشی تمرکز کند 
که در مورد آنها اجماع گسترده وجود دارد؛ مانند آب و هوا، انرژی و واکنش   های 
اضطراری به بحران هــا. اگرچه حل و فصــل جنگ غزه و درگیــری اسرائیل و 
فلسطین احتمالا باید از طریق یک ابتکار جداگانه عربی هدایت شود، اما این 
مجمع می توانــد مواضع خود را در مورد غزه پس از جنگ از طریق دســتورکار 
واکنش اضطراری -از جمله حمایت بشردوســتانه و کمک    ها به فلســطینیان- 

هماهنگ کند.
این مجمع مســتقیما درگیری ها را میانجی گری نمی کنــد: گفت وگوهای 
امنیتی مشارکتی زمانی موثرتر بوده اند که بر بهبود ارتباطات و هماهنگی برای 
کاهش تنش ها و تامین امنیت متقابل و منافع اجتماعی-اقتصادی برای اعضا 
متمرکز باشــد. اما از طریق تماس   های منظم و ایجاد اعتماد تدریجی، چنین 
فرآیندی می تواند از حل مناقشه اسرائیل و فلسطین و فراتر از آن حمایت کند.

در واقع، نشست   های منطقه   ای دائمی می تواند فرصت   های مهمی را برای 
گفت   وگو در مورد اختلافات مشــاجره   آمیز میان رقبا و مخالفانی که در غیر این 
صورت فاقد کانال   های ارتباطی مســتقیم هســتند، فراهم کنــد. این نه تنها 
اسرائیلی   ها و فلســطینی   ها، بلکه در نهایت بازیگران دولتی دشــمن دیگر را 
نیز شــامل می شــود که می توانند در گروه   های کاری فنی درباره موضوعات 
نگرانی دوجانبه غیرمناقشــه   آمیز بــا یکدیگر ملاقات کننــد. چنین تعاملاتی 
قبلا بی سر و صدا در حاشــیه دیگر مجامع چند جانبه متمرکز بر آب و هوا و آب 
آشکار شده است و نشــان می دهد که همکاری منطقه ای فراگیرتر در نهایت 

امکان پذیر است.
ایجاد مجمع امنیتی خاورمیانه نیازمند اراده سیاســی در بالاترین سطوح و 
همچنین قهرمان قوی منطقه ای است که طرف بی طرف تلقی می شود. یکی 
از احتمالات، اعلام سازمان جدید در نشست وزرای خارجه است، احتمالا در 
حاشــیه یک گردهمایی منطقه ای دیگر، مانند یکی از نشست های اقتصادی 
که در بحر المیت در اردن برگزار شد. اگر ابتکار عمل ایجاد و از منطقه رهبری 

شود، احتمال موفقیت بیشتری خواهد داشت.
 برای مثال، قدرت   های میانی در آســیا و اروپا می تواننــد در زمینه   هایی که 
ممکن است تخصص ارزشمندی داشته باشند، پشتیبانی سیاسی و فنی ارائه 
دهند. حداقل در ابتدا، چین، روسیه و ایالات متحده باید نقش های محدودی 
داشــته باشــند تا از تبدیل شــدن این مجمع به ســکوی دیگری برای رقابت 
قدرت های بزرگ جلوگیری کند. با وجود این ، حمایت واشــنگتن و پکن برای 
اطمینان از اینکه این مجمع به جای تهدید، مکمل مفیدی برای دیپلماســی 

آنها در منطقه است، حیاتی خواهد بود.

زمانی۩برای۩راهبری ۩
در میان واقعیت   های دشواری که جنگ غزه برملا کرده، یکی از واضح   ترین 
آنها ممکن است محدودیت های قدرت آمریکا باشد. تا آنجا که ممکن است آرزو 
شود، بعید است که ایالات متحده رهبری قاطع یا اهرم موردنیاز برای پیشبرد 
یک توافق پایدار اسرائیلی-فلســطینی را فراهم کند. این بــر عهده رهبران و 
دیپلمات های خاورمیانه خواهد بود که مســوولیت را بر عهده بگیرند. جنگ با 
جلب توجه و انرژی دیپلماتیک منطقه، فرصت نادری را برای اشکال جدیدی 

از رهبری مشارکتی فراهم کرده است.
یک مجمع امنیت منطقه ای به تنهایی نمی تواند صلح خاورمیانه را تامین کند 
– هیچ ابتکار واحدی نمی تواند این کار را انجام دهد و بدون حکمرانی پاسخگو، 
ثبات واقعی در درازمدت گریزان باقی خواهد ماند. همچنین ســازمانی مانند 
این قرار نیست جایگزین تمام اشــکال رقابتی موازنه قدرت شود که از دیرباز 
نشــانه بارز حکمرانی خاورمیانه بوده اســت. حتی در آســیا و اروپــا، ترتیبات 
مشارکتی جایگزین رقابت   های استراتژیک ملی نشده است یا نتوانسته است 
از رویارویی نظامی جلوگیری کند، آن گونه که جنگ اوکراین به طرز دردناکی 
آن را نشان داده اســت. با وجود این ، یک مجمع منظم، لایه مهمی از ثبات را 
به خاورمیانه مســتعد درگیری اضافه می کند. به طور فزاینده چنین پروژه ای 
فوری به نظر می رســد.اگرچه 7 اکتبر هنوز تمام جریان هــای منطقه ای را که 
طرفدار تنش زدایی و ســازش هستند، معکوس نکرده اســت، اما ممکن است 
زمان برای استفاده از این تنظیم مجدد به پایان برسد. کشورهای عربی پیشرو، 
همراه با قدرت   های منطقه   ای مانند ترکیه، باید از این لحظه استفاده کنند تا 
بخشی از نزدیکی پیش از غزه و هماهنگی   هایی را که از آن زمان به وجود آمده 
است، تثبیت کنند. خاورمیانه با لحظه ای از روز حساب روبه رو است. اگر در اثر 
خونریزی وحشــتناک در غزه؛ خاورمیانه فلج شود، می تواند بیشتر به بحران و 

درگیری فرو رود یا می تواند شروع به ساختن آینده ای متفاوت کند.

از۩میانه۩آتش۩غزه۩جوانه۩های۩صلح۩می۩روید

جنگی که همه جنگ ها را بر باد داد
پیامدهای کاهش نفوذ واشنگتن در خاورمیانه به درگیری کنونی در غزه محدود نشده است. با کاهش تعامل ایالات متحده در منطقه 
در سال های منتهی به 7 اکتبر، قدرت های بزرگ منطقه ای به طور پیوســته تلاش های خود را برای تنظیم و شکل بخشی به ترتیبات 
امنیتی افزایش داده اند. دالیا داسا کایا عضو ارشد مرکز روابط بین الملل UCLA Burkle و صنم وکیل مدیر برنامه خاورمیانه و شمال آفریقا 
چتم هاوس اول فوریه 202۴ در نشریه فارن افرز نوشتند: از اوایل سال 2019، دولت   های سراسر منطقه شروع به ترمیم روابط پرتنش 
قبلی کردند. این بازنشانی غیرمعمول منطقه   ای نه تنها به دلیل اولویت   های اقتصادی - غلبه بر اصطکاک   هایی که قبلا تجارت و رشد را 

مختل یا متوقف کرده بود - بلکه با این تصور که منافع واشنگتن در مدیریت درگیری   های خاورمیانه رو به کاهش است، انجام شد.
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در روز 13 بهمن مـاه 1402 عملیـات اجرایـى 
آلیـاژ  فراطـرح  فولادسـازى  مجتمـع  احـداث 
همزمان با سفر دور دوم ریاست محترم جمهورى 
بـه ایـن اسـتان، بـا حضـور معـاون محتـرم وزیـر 
صمـت جنـاب آقـاى دکتـر فرشـاد مقیمـى، آقاى 
مهندس خلیل قاسـمى رئیس سـازمان صنعت، 
معـدن و تجـارت اسـتان هرمـزگان، آقـاى دکتـر 
سـلمان ضربـى  مدیرعامـل ایزوایکـو و جمعى از 
مقامات کشـورى و اسـتانى در بندرعباس رسـما 
آغاز شـد و کلنگ این مجتمع بزرگ فولادى که 
باعـث رفـع کامـل نیاز داخلـى به فولاد زنگ نزن 

مى شـود، بـر زمیـن زده شـد.
ایـن  در  سـخنرانى  طـى  صمـت  وزیـر  معـاون 
مراسـم ضمـن اسـتقبال و تجلیـل از احـداث 
آییـن  در  اکنـون  «هـم  گفـت:  مجتمـع  ایـن 
اجرایـى مجتمـع فولادسـازى زنـگ نـزن و تولید 

ورقه هـاى فـولادى فراطـرح آلیـاژ حضور داریم که سـالانه ظرفیت 
تولیـد 864 هـزار تـن فـولاد را دارد». مقیمـى اضافـه کـرد: «ایـن 
پـروژه ظرفیـت اشـتغال بـراى 600 نفـر را به طورمسـتقیم دارد.»
همچنین قاسـمى رِئیس سـازمان صمت اسـتان ،خاطرنشـان کرد: 
«از نـکات حائـز اهمیـت ایـن طـرح اسـتفاده از آهـن آلات قراضـه 

در چرخـه تولیـد در آینـده نزدیـک اسـت.»
ایـن مسـئول، بـا بیـان اینکـه بـا توجـه بـه قرارگیـرى ایـن طـرح در 
موقعیت اسـتراتژیک و جغرافیایى مناسـب و سـایر موضوعات از 
مزایاى دیگر این طرح اسـت افزود: «در اسـتان از خام فروشـى 
محصـول فاصلـه مـى گیریـم و بـا احـداث کارخانـه فراطـرح آلیـاژ 
شـاهد ایجـاد ارزش افـزوده در اسـتان هرمـزگان و در صنعـت 

فولاد کشـور هسـتیم.»
طبق چشم انداز، مجتمع فولادسازى فراطرح آلیاژ در سال 1405 به 
بهره بـردارى خواهـد رسـید و موجـب آن مى شـود کـه عـلاوه بـر تأمین 
نیـاز داخلـى فـولاد زنـگ نـزن کـه تقریبـا تمامى آن تا کنون به واسـطۀ 
واردات از خـارج از کشـور تامیـن مى شـود، ایـران از واردکننـده ایـن 
محصـول راهبـردى بـه صادرکننـده آن تبدیـل شـود. ایـن مجتمع که 
نقـش بسـزایى در تأمیـن نیازهـاى داخلـى صنایـع مختلـف و همچنین 
افزایـش صـادرات و ارزآورى خواهـد داشـت، از پیشـرفته ترین 
دانـش و تکنولـوژى روز جهـان در حـوزه فولادسـازى بهـره  مى بـرد و 

فرایند تولید  آن بر بسـتر فناورى سـبز تعریف شـده اسـت.
کـه  مـى رود  شـمار  بـه  راهبـردى  محصولـى  زنگ نـزن  فـولاد 
گاز،  نفـت،  جملـه  از  مختلـف  صنایـع  در  گسـترده  کاربـردى 

کشتى سـازى،  و  دریایـى  صنایـع  پالایشـگاه ها،  پتروشـیمى، 
خودروسـازى، لـوازم خانگـى، تجهیـزات پزشـکى و... دارد. ایـن 
بـراى  پـروژه از اهمیـت شـایان توجهـى از جنبـه اسـتراتژیک 
تکمیـل زنجیـره ارزش صنعـت فـولاد ایـران برخـوردار اسـت.

ظرفیت تولید مجتمع فولادسازى فراطرح آلیاژ در مجموع سالانه 
864 هـزار تـن در انـواع فـولاد زنـگ نزن ((Stainless Steel در 
 ،(321 ,316L ,316 ,304L ,304 شـامل)  گریدهـاى آسـتنیتى
فولادهـاى  و  مارتنزیتـى   ،(430 ,409L (شـامل 409,  فریتـى  
دوفـازى یـا Duplex، و همچنیـن گریدهـاى مختلـف فولادهـاى 
دریایـى و صنایـع کشتى سـازى (از جملـه (A36 اسـت. گفتنـى 
اسـت پـس از تکمیـل فازهـاى مختلـف تولیـدى ایـن مجتمـع، نیـاز 
کشـور بـه انـواع ورق گـرم و سـرد ایـن محصـول مرتفـع مى شـود.

ایـن پـروژه عظیـم کـه در زمینـى بـه مسـاحت 50 هکتار در منطقه 
ایزوایکـو ISOICO بندرعبـاس احـداث مى شـود، بـراى 4850 
نفر به صورت مسـتقیم و غیرمسـتقیم اشـتغال زایى خواهد کرد.

مدیرعامل شرکت فراطرح آلیاژ در خصوص فناورى مورد استفاده 
در ایـن پـروژه راهبـردى گفـت: مجتمـع فولادسـازى فراطـرح آلیاژ  
بـا اولویت بخشـى بـه حفاظـت از محیـط زیسـت، از تکنولـوژى سـبز 
یکـى از شـرکت هاى پیشـرو در حـوزه صنعـت فولادسـازى اروپـا 
کـه در زمـرة پیشـرفته ترین فناورى هـاى موجـود در دنیـا در حـوزه 
فولادسـازى اسـت، بهـره مى بـرد. در ایـن تکنولـوژى، پارامترهـاى 
محیط زیسـتى، کیفـى، بهـره ورى و صرفه جویـى در مصـرف انـرژى با 

بالاتریـن اسـتانداردها مـورد توجـه قـرار گرفته اسـت.

ایران به صادرکننده فولاد زنگ نزن تبدیل مى شود

کلنگ احداث مجتمع فو�دسازی فراطرح آلیاژ 
بر زمین زده شد

به گفته 
وزیر نیرو از 

مصرف کننده   های 
دیماندی و 
عمده برق 

خواسته شده 
مستقیما و از 

طریق بورس، 
اقدام به خرید 

برق بکنند

علی   اکبر محرابیان، وزیر نیرو 
گروه صنعت و معدن

در حاشیه نشست خبری و در 
پاســخ بــه ســوال» دنیــای 
اقتصاد« با اشاره به اینکه قیمت   گذاری دستوری منجر به بروز 
مشکلاتی در اقتصاد برق شده است، می   گوید در گام اول برای 
عبور از قیمت   گذاری دستوری، در زمینه انرژی   های تجدیدپذیر، 
یک تابلو مخصوص در بورس انرژی پیش بینی شده که براساس 
آن تولیدکننده و خریدار در تابلو حضور پیدا می   کنند و قیمت به 
صورت کاملا تعادلی و براساس عرضه و تقاضا تنظیم می شود. 
به گفته او دولــت هیچ دخالتی در این فرآیند نــدارد و ارزیابی 
رقابت صورت گرفته در این تابلو حاکــی از یک بازار مطمئن و 

تعادلی است.
وزیر نیرو در توضیــح گام دوم طراحی شــده بــرای عبور از 
نرخ   گذاری دستوری برق، با اشاره به برق حرارتی عرضه شده از 
سوی نیروگاه   ها و با بیان اینکه بخش عمده      ای از این برق در بازار 
عرضه می شود، تاکید کرد قیمت   گذاری   های دستوری در این 
بخش تا حدود زیادی مرتفع شده و عمده فرآیند قیمت   گذاری 
مربوط به نیروگاه   های دولتی است. به گفته محرابیان، براساس 
بخشــنامه   های ابلاغ شــده در بازار برق از مصرف کننده   های 
دیمانــدی و عمده برق خواســته شــده مســتقیما و از طریق 
بورس، اقدام به خرید برق بکنند و برق مورد نیاز خود را از طریق 
شرکت های توزیــع و شرکت هــای برق منطقــه   ای خریداری 
نکنند. براین اساس پیش بینی شــده اگر مصرف کننده   ای از 
طریق بورس اقدام به خرید برق نکند، مشــمول جریمه شود. 
وزیر نیرو همچنین با اشــاره به اینکه این موارد ابزارهایی است 
که مصرف کنندگان و مشترکان، ترغیب به تامین برق مورد نیاز 
از طریق بورس و بازار انرژی برق می   شوند، تاکید کرد این روش 

ارزان   تر و مطمئن   تر است و از همین رو ادامه پیدا خواهد کرد.
این مقام مســوول در مورد گام ســوم عبور از قیمت   گذاری 
دســتوری برق به اقدامــات صورت گرفتــه برای بــه روز کردن 
مطالبات و فروش برق نیروگاه   ها به نحوی که نیروگاه   دار همزمان 
با فروش برق بتواند، پول برق را دریافت کند، اشاره می   کند و از 

اجرایی شدن این فرآیند از سال 1403 خبر می   دهد. به گفته 
او با اجرایی شــدن این گام، نیروگاه   دار با عرضه برق در بازار و 

فروش، بلافاصله یا با فاصله اندکی پول را دریافت خواهد کرد.

راهکار۩پرداخت۩مطالبات۩بخش۩خصوصی ۩
مطالبات انباشت   شــده بخــش خصوصــی و نیروگاه   ها از 
وزارت نیرو  و  دولــت و همچنین عدم سرایت آثار مثبت افزایش 
درآمدهای وزارت نیرو از محل فــروش برق به صنایع و دریافت 
ما به التفاوت قیمت تکلیفی و تمام شــده )در دو مرحله( دیگر 
مشکلات اقتصادی تولیدکنندگان برق است. براساس ارزیابی 
فعالان بخش خصوصی، مطالبات تولیدکنندگان برق، بالغ بر 
90 هزار میلیارد تومان اســت. وزیر نیرو در این زمینه می   گوید 
عمده این بدهی   ها و مبالغ ادعایی که ناشی از سنوات گذشته 
است، مربوط به شرکت مپناســت که البته عمده سهامدار آن 
وزارت نیرو  و  دستگاه    های دیگر اســت. به گفته او در این بین 

اختلافات قابل توجهی به صورت ســنواتی وجــود دارد که در 
حال بررسی است. محرابیان با بیان اینکه دیگر شرکت ها یعنی 
نیروگاه   ها، کارخانه های تامین   کننده و پیمانکاران نیز مطالبات 
قابل توجهــی از وزارت نیــرو دارند، به لایحه دوفوریتی اشــاره 
می   کند که اخیرا برای تامین و پرداخت این مطالبات از سوی 
دولت به مجلس برده و با تصویب در مجلس با رای بالا، در حال 
حاضر در مرحله تصویب شورای نگهبان است. وزیر نیرو اظهار 
امیدواری کرد با تصویب این قانــون و در این چارچوب، بخش 
قابل توجهی از مطالبات بخش خصوص و بدهی   های سنوانی 

هر چه زودتر پرداخت شود.
 
6400مگاوات۩نیروگاه۩صنایع۩کلید۩خورد ۩

علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو در ادامه سخنان خود، عملکرد 
وزارت نیــرو همزمان بــا فجر چهــل و پنجم انقلاب اســلامی 
ایران در بخش برق و انرژی را نیز تشریح کــرد و گفت: در حوزه 

»نیروگاه   های وزارت نیرو و نیروگاه   های طرف قــرارداد با وزارت 
نیرو« امروز بیش از 8000 مگاوات تحقق یافته و با شبکه سنکرون 
شده است. البته با توجه به ناترازی   هایی که با آن روبه رو بودیم، 
هدف   گذاری   ها در این زمینه از 10 هزار مگاوات عبور کرده است و 
امیدواریم تا پایان دولت سیزدهم با عدد قابل توجهی در این زمینه 
به هدف گذاری برسیم. به گفته او در توسعه »نیروگاه   های صنایع« 
و »نیروگاه   های تجدیدپذیر« هر یــک به میزان 10 هزار مگاوات 
ضرورت داشــت تا اقدامات زیربنایی و قانونی را فراهم کنیم و 
در کنار ایجاد مشارکت همه صنایع، حمایت دولت و مجلس را 
نیز شاهد باشیم. این ضرورت ایجاب کرد طی همکاری دولت 
و مجلس قوانینی مصوب شود که خوشبختانه این مهم صورت 
گرفت و امروز شاهد آغاز عملیات اجرایی احداث 6400 مگاوات 
نیروگاه توسط صنایع کشور هســتیم. محرابیان ادامه داد: در 
ابتدا، ســاخت نیروگاه توسط صنایع امری شــبهه   دار معرفی 
می   شد و این گمانه   زنی وجود داشــت که ممکن است ساخت 
نیروگاه توسط صنایع اقتصادی نباشد اما در یک مدل قانونی و 
کاملا اقتصادی و توجیه فنی و مالی توسط صنایع، مشاهده شد 
که شروع و ساخت این نیروگاه   ها امری کاملا اقتصادی است. 
امروزه اطمینان داریم در صنایعی که اقدام به ساخت نیروگاه و 
بهره   برداری می   کنند، سود تولید برق چه بسا از سود تولید دیگر 
محصولات آنان بیشتر باشد و این رویکرد با تولید هزاران مگاوات 

نیروگاه توسط صنایع کشور همراه می شود.

حمایت۩از۩حضور۩سرمایه۩گذاران۩در۩بخش۩تجدیدپذیر ۩
وزیر نیرو در ادامه با بیان اینکه طی دهه   های گذشته با توجه 
به سیاســت   های اقتصادی که در بخش انــرژی تامین انرژی 
به صــورت یارانه   ای داشــتیم، لازم بود جراحــی اقتصادی در 
بخش انرژی صورت گیرد تا ساخت نیروگاه   های تجدیدپذیر، 
توجیه   پذیر شود، گفت: در این باره طی دو سال اخیر، اقدامات 
قابل توجهی صورت گرفته است، نخســتین اقدام این بود که 
تجدیدپذیر در سبد انرژی برق کشور به رسمیت شناخته شود 
و از این نوع انــرژی در قوانین و مقررات ذکرنام شــد. ظرفیتی 
از تولیــد تجدیدپذیر به عنوان الــزام برای مصارف کشــور در 
قانون دانش   بنیــان و رفع موانع تولید از توســعه صنعت برق و 
نیز مصوبات شورای عالی انرژی لحاظ شــد که بر مبنای این 
مصوبات نیروگاه   های تجدیدپذیــر و سرمایه گذاران آن توجیه 
شدند و پذیرفتند اقدام به احداث نیروگاه   های تجدیدپذیر کنند.

محرابیان در ادامــه ایجاد بازاری مختــص تجدیدپذیرها را 
مورد اشــاره قرار داد و گفت: این بازار بــه دو عنصر مهم عرضه 
برق توسط سرمایه گذاران و نیز تقاضای برق نیاز دارد؛ »تابلوی 
سبز بورس انرژی« این مســاله را حل کرد. در این بازار عرضه و 
تقاضای برق تجدیدپذیر به ثبات رسید و از زمان بهره   برداری این 
تابلو همواره معاملات متعددی در این بازار صورت می گیرد. به 
عبارتی جراحی اقتصادی در بخش انرژی پاســخ داده است و 
مسیری را که در توسعه نیروگاه   های حرارتی رفتیم دیگر تکرار 

نکردیم. وی بر حمایت و ایجاد مشــوق   های لازم بــرای ورود و 
مشــارکت بخش خصوصی در این عرصه تاکید کــرد و افزود: 
سرمایه گذاری در بخش تجدیدپذیر و عملیات احداث حدود 
11 هزار مگاوات نیروگاه در بخش تجدیدپذیر آغاز شده است. 
در این باره مصوباتی در زمینه حمایت مالی، تسهیلات گمرکی، 
تامین زمین و زیرساخت   ها جهت اتصال به شبکه و ایجاد زنجیره 
ارزش برای تعمیق و توسعه ساخت داخل این صنایع انجام شده 
که از اهمیت ویژه   ای برخوردار اســت. وزیر نیرو یادآور شد: در 
کشور صنایعی وجود دارند که حلقه   های تجدیدپذیر را به ویژه 
در بخش نیروگاه   های خورشیدی و با سرعت بسیار قابل توجه 
طی می   کنند. امروز بیش از 1500 مگاوات تولید نیروگاه   های 
تجدیدپذیر خورشیدی در کشور وجود دارد. در بین اینها واحدی 
وجود دارد که طی 13 ماه بالغ بر 1500 مگاوات ظرفیت ایجاد 
کرده و این واحد عظیم طی روزهای آتی آماده بهره   برداری رسمی 
است. محرابیان همچنین به هدف   گذاری برای توسعه ظرفیت 
برق و انرژی کشور اشاره کرد و افزود: در این حوزه در سه بخش 
اعم از نیروگاه   های وزارت نیرو و نیروگاه   های طرف قرارداد با وزارت 
نیرو، بخش صنایع و تجدیدپذیرها و احداث هرکدام به میزان 

10 هزار مگاوات پیش بینی شد.

تجدیدپذیرها۩به۩سه۩روش۩امکان۩صادرات۩برق۩دارند ۩
وزیر نیرو گفت: صادرات برق توسط بخش تجدیدپذیر به 
سه شکل امکان   پذیر اســت و اکنون این بخش می تواند در 
طول 8ماه برق تولیدی خود را صادر کند. به گفته محرابیان 
طبــق آیین نامه   ای که اخیرا مصوب شــده، درنظــر گرفتیم 
که در 8ماه ســال امکان صادرات وجود داشــته باشــد که 
بخش خصوصی می تواند این موضوع را امکان پذیر کند. وزیر 
نیرو با بیان اینکه بخش تجدیدپذیر می تواند از طریق خطوط 
ارتباطی وزارت نیرو یا ایجاد کریدور اختصاصی با هماهنگی 
مدیریت شــبکه اقدام به صادرات برق کند، اظهار کرد: در 
کشــورهای اطراف امکان صادرات برق به صورت روزانه نیز 
فراهم اســت که می توان از این پتانسیل اســتفاده کرد. به 
گفته وی، اخیرا دو و ســه خــط را افتتاح کردیــم؛ یک خط 
برای پاکســتان و یک خط بین ایران و ترکیه به بهره   برداری 
رســیده که از طریق پســت بک   توبک تامین 600 مگاوات 
برق را فراهم کرده اســت. او با بیان اینکه این خط می تواند 
عکس عمل کند، یعنی در زمان نیــاز برق وارد کنیم، گفت: 
تجدیدپذیرها از طریق تابلوی سبز در طول چهار ماه برق را به 
بخش داخلی به فروش می   رسانند و در هشت ماه دیگر سال 
امکان صادرات برق دارند. وی با اشــاره بــه آخرین وضعیت 
صــادرات و واردات برق در کشــور، گفت: برمبنــای انرژی، 
80 درصد ظرفیت صادرات و 20 درصد ظرفیت واردات وجود 
دارد اما سیاست دولت مبادله انرژی است. محرابیان بیان 
کرد تراز سالانه 80 درصد صادرات و 20 درصد واردات است 

و میزان آن در شرایط مختلف متفاوت است. 

وزیر۩نیرو۩در۩پاسخ۩به»دنیای۩اقتصاد«۩شرایط۩عبور۩از۩قیمت۩دستوری۩را۩تشریح۩کرد

سه گام تا آزادسازی قیمت برق
صنعت برق با کاهش سرمایه گذاری بخش خصوصی و ناترازی تولید و مصرف و ناترازی مالی روبه روست. مطالبات انباشته شده بخش خصوصی از دولت، ناکارآمدی ساختار 
قیمت گذاری و فاصله بین قیمت واقعی و قیمت دستوری فروش برق، روند سرمایه گذاری در این صنعت را نزولی کرده است. وزیر نیرو با اشاره به اینکه قیمت   گذاری دستوری 
منجر به مشکلاتی در صنعت برق شده، با تشریح اقدامات صورت گرفته برای عبور از ساختار فعلی قیمت   گذاری، تاکید کرد مهم تر از ناترازی برق و علت این ناترازی، ناترازی 

مالی در صنعت برق مشکل   ساز شده است. در همین زمینه او از تلاش برای مرتفع شدن این ناترازی و پرداخت مطالبات گذشته پیمانکاران خبر داد.
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نگاه دیگران

برخلاف فورد، اوباما علاقه ای نداشت که نامش 
در طرح صلح خاورمیانه باشد. کری، اما، حاضر 
نبود از صلح دســت بردارد. او بــه اوباما توضیح 
داد که چگونه می تواند بی سروصدا اصول خود 
را در جهان عرب پیش ببرد، حمایت مصر، اردن 
و عربستان ســعودی را جلب کند و سپس شاید 
پس از منعقد شدن توافق با ایران بتواند علنا آن 
را دوباره از ســر گیرد. اوباما درحالی که دســتور 

مســتقیم صادر می کرد، با لبخندی دلپذیر به او نگاه کرد: »جان، دنبال 
پروانه ها نرو.«

خاتمه
پنج۩شنبه،۩۴سپتامبر۱۹۷۵،۩ژنو ۩

برای سومین بار در کمتر از دو سال، نمایندگان عالی کشورهای خاورمیانه در اتاق 
شورای کاخ ملل گرد هم آمدند. این بار، تنها سه میز برای نمایندگان تنظیم شده بود که 
هر یک از این سه میز رونوشتی دو صفحه ای از »موافقت نامه موقت بین مصر و اسرائیل« 
و ضمایم و نقشه های همراه آن، در انتظار امضای آنها بود؛ درحالی که نمایندگان سر 
جای خود نشستند، نمایندگان مصر و اسرائیل با ژنرال »سیلاسوو«، رئیس UNEF که 
از میز وسط مراسم را اداره می کرد، دست دادند. آنها ]نمایندگان مصر و اسرائیل[ با 
هم دست ندادند. روسای مشترک آمریکا و شوروی در کنفرانس ژنو به طور قابل توجهی 
غایب بودند. کیسینجر »روی آترتون«، دستیار خود در امور خاور نزدیک و جنوب آسیا را 
به نمایندگی از ایالات متحده اعزام کرده بود. هنگامی که آترتون شب قبل به ژنو رسید، 
متوجه شد که اتحاد جماهیر شوروی تصمیم به تحریم این مراسم گرفته است. برژنف و 
گرومیکو از عدم مشورت درباره توافق و قرار دادن فقط تیمی از تکنسین های آمریکایی 
در گذرگاه های سینا آزرده خاطر شدند. گرومیکو بعدتر این توافق را به عنوان رویکردی 
مبتنی بر »ملاحظات لحظه ای و تبلیغاتی« رد کرد. کیسینجر که نمی خواست غیبت 

شوروی را برجسته کند، به آترتون دستور داد که او هم دور بماند.
در تلاش برای تاکید بر عنصر سیاسی در این توافق، رابین »مردخای گازیت« سفیر 
وقت اسرائیل در فرانســه را به جای یک ژنرال، به ریاســت هیات اسرائیلی منصوب 
کرد. مصری ها متقابلا جواب ندادند. ریاست هیات آنها طبق معمول با سرلشکر »طه 
المجدوب« بود. جای تعجب نیست که سوریه نیز تحریم کرد. پس  از اینکه نمایندگان 
تمام اسناد را امضا کردند، ژنرال سیلاسوو پرسید: »آیا نکاتی وجود دارد که در این جلسه 
مطرح شود؟« هیچ نکته ای نبود. نمایندگان مصر و اسرائیل از درهای جداگانه از اتاق 

شورا خارج شدند. آنها هرگز برنگشتند.
سه روز قبل، کیسینجر و رابین در مراسمی در اتاق کابینه  دفتر رابین، توافق نامه را 
پاراف کرده بودند؛ جایی که مذاکراتِ به ظاهر پایان ناپذیر خود را به پایان رسانده بودند. 
درحالی که برای اولین بار در یک طرف میز کابینه نشسته بودند و لیوان های شامپاین 
را بالا می بردند، رابین به شــوخی گفت که اگر کیسینجر مذاکرات مستقیم اعراب و 
اسرائیل را دامن بزند و ترغیب کند، دفعه  بعد می تواند از مشکلات زیادی نجات یابد. 
کیسینجر با لیوانی در دست گفت که دستیابی به توافق چالش برانگیز بوده است؛ »زیرا 
مقایسه  کیفیت ملموس قلمرو با کیفیت ناملموس اعتماد سیاسی بسیار دشوار است.« 
با این  حال همان طور که سادات در مراسم پاراف در اسکندریه اشاره کرد، این توافق 
نقطه  عطفی در درگیری اعراب و اسرائیل بود. همان طور که ماده  اول بیان می کرد، 
طرف های اسرائیلی و مصری توافق کرده بودند که »درگیری بین آنها و در خاورمیانه 
نباید با نیروی نظامی بلکه از راه های مسالمت آمیز حل وفصل  شود.« ماده  دوم هر دو 
طرف را متعهد می کرد که »به تهدید یا استفاده از زور یا محاصره نظامی علیه یکدیگر 
متوسل نشوند.« برای کشورهایی که در کمتر از سه دهه، سه بار وارد جنگ شده بودند، 

این تعهدات نشان دهنده یک تغییر بزرگ در روابطشان بود.
برای جبران فقدان اعتماد سیاسی، یک سیستم هشدار زودهنگام دقیق و تحت 
نظارت آمریکا در سینا ایجاد می شود که توسط ناظران سازمان ملل پشتیبانی می شود 
و محدودیت هایی برای استقرار نیرو در هر دو طرف منطقه  حائل سازمان ملل وجود 
خواهد داشت. این سیستم به عنوان یک الگوی امنیتی برای عقب نشینی های آتی 
اسرائیل در سینا و همچنین مواردی که در نظر گرفته شده اند اما هرگز در بلندی های 
جولان و کرانه  باختری اجرا نشده اند، عمل می کند. مفهوم روابط مسالمت آمیز عادی 
برای اولین بار در تعهد مصر مبنی بر اجازه  عبور دادن به محموله های غیراستراتژیک به 
مقصد بنادر اسرائیل برای عبور از کانال سوئز بیان شد. شرکت های آمریکایی اکنون 
می توانند آزادانه در مصر فعالیت کنند، حتی اگــر در اسرائیل نیز تجارت کنند. این 
اولین نقض تحریم اسرائیل توسط اعراب بود که تنها ۱۸ســال بعد و پس از امضای 
توافق نامه اسلو رسما کنار گذاشته شد. بیش از ۴دهه است که از طریق ترور، انقلاب و 
اقدامات ضدانقلابی، هرگز در روابط مصر و اسرائیل توسل به زور وجود نداشته است. 
حذف مصر توسط کیسینجر از هر ائتلاف احتمالی جنگ عربی علیه اسرائیل، امکان 
درگیری دولتی با دولت دیگر مانند جنگ یوم کیپور را نیز از بین بُرد؛ زیرا بدون مصر 
هیچ ترکیب دیگری از کشورهای عربی نمی توانست اسرائیل را درگیر کند و امیدوار 
به شکســت آن ]اسرائیل[ باشــد. از این  پس، درگیری ها در مرزهای اسرائیل تنها با 
نیروهای نامنظم – سازمان آزادی بخش فلسطین، حماس و حزب الله - خواهد بود. بر 
اساس تعهد خصوصی سادات که توسط کیسینجر به رابین منتقل شد، مصر هرگز به آن 
نمی پیوست. در مقابل، از سال۲۰۱۵، مصر و اسرائیل اقدام نظامی هماهنگی را علیه 
عناصر تروریستی وابسته به القاعده در سینا انجام داده و سیاست های خود را برای مهار 
حماس در غزه هماهنگ کرده اند. توافق نامه  سینای۲ همچنین نقطه  عطفی در روابط 
مصر و آمریکا بود. سادات در سخنان خود در مراسم پاراف در اسکندریه خاطرنشان 
کرد که این توافق همان چیزی را نشــان می دهد که او همیشه ادعا می کرد: »اینکه 
ایالات متحده همه  کارت ها را در اختیار دارد.« این اعتقاد در بطن بازتنظیم یا همسویی 
تازه  سادات در سیاست خارجی مصر از مسکو تا واشنگتن بود که با اخراج مستشاران 
نظامی شوروی در ژوئیه۱۹۷۲ آغاز شــد. این اعتقاد در مارس۱۹۷۶ با لغو معاهده  
دوستی شوروی - مصر توسط سادات به اوج خود رسید؛ همان طور که در سالزبورگ 
به فورد قول داده بود. سادات حتی در مارس۱۹۷۵ که مذاکرات شکست خورده بود، 
تزلزل نشان نداده بود. در عوض، همان طور که دیدیم، سادات زیر میز در سالزبورگ 
دو کارت جدید به کیسینجر داد - یک توافق سه ساله و ناظران آمریکایی در گذرگاه های 

سینا - تا نقشی را که او برای ایفای آن نیاز داشت، تسهیل کند.
او همین کار را با جیمی کارتر در سال۱۹۷۷ انجام داد، زمانی که کارتر در تصمیم 
خود برای برگزاری مجدد کنفرانس ژنو راه خود را گم کرد. سادات در عوض اعلام کرد 
که آماده است برای برقراری صلح »تا اقصی نقاط جهان« حتی به بیت المقدس سفر 
کند. هدف او انجام تغییرات لازم و دادن کارت های لازم به ایالات متحده برای انعقاد 
معاهده صلح اسرائیل-مصر بود. کارتر در ســپتامبر۱۹۷۸ در کمپ دیوید نتوانست 
مناخیم بگین، نخســت وزیر اسرائیل را فراتر از تعریف محــدود خود از خودمختاری 
فلسطین براند. سادات یک بار دیگر دســتانش را بالا برد و بهترین کاری را که کارتر 
می توانست انجام دهد، پذیرفت که این کار همان صلح جداگانه با اسرائیل در ازای 
بقیه  سینا بود. همان طور که کیسینجر بعدها ملاحظه کرد، این »روش سادات« بود. 
زمامداریِ منحصربه فرد او در توانایی اش »در بیان یک هدف بزرگ و چانه زنی روی تمام 
جزئیات... نه اینکه برای زیردستان خود خوب به نظر برسد، بلکه برای تاریخ خوب به 
نظر برسد« بود. به دلیل مشکلات سادات در مذاکره بر سر توافق نامه  سینای۲، فورد 
در اولین سفر رسمی یک رئیس جمهور مصر به واشنگتن به او پاداش داد. این سفر در 
اکتبر ۱۹۷۵ رخ داد و پس ازآن کنگره بــه ۷۵۰میلیون دلار کمک اقتصادی حیاتی 
به مصر رای داد. یک ســال بعد، اولین کمک مهم امنیتی ایالات متحده به مصر در 
قالب ۶هواپیمای ترابری نظامی C-۱3۰ ارائه شــد. اگرچه این کمک ها در مقایسه 
با کمک های انبوهی که به اسرائیل به عنوان پیامد توافق سینا می شد ناچیز به نظر 
می رسد، اما سادات فهمید که در حال ایجاد یک سابقه است. پس از امضای پیمان 
صلح با اسرائیل در سال۱۹۷۹، ایالات متحده سالانه ۱.3میلیارد دلار کمک نظامی و 
۲۵۰میلیون دلار کمک اقتصادی به مصر پاداش داد. با گذشت ۴دهه، مصر همچنان 
ســالانه ۱.3میلیارد دلار کمک نظامی و ۱۰۰ میلیون دلار در سال کمک اقتصادی 
دریافت می کند. در مجموع، مصر از سال۱۹۷۵ بیش از ۸۰میلیارد دلار دریافت کرده 
و همین امر باعث شده است که مصر به دومین دریافت کننده  کمک های ایالات متحده 

پس از اسرائیل تبدیل شود.

بخش دویست وشصت ونهم

مارتین ایندیک
ترجمه: محمدحسین باقی

 استاد بازی  ها: هنری کیسینجر
و هنر دیپلماسی خاورمیانه  ای

مقامات ایالات متحده 
گروه دنیا

گفتنــد کــه ۸۵هدف 
مورد اصابت قرار گرفته 
است و ادعا کردند این دقیقا همان چیزی است که آنها 
می خواســتند بــه آن ضربه بزننــد. الجزیره بــه نقل از 
فرماندهی مرکزی آمریکا همه این ۸۵مقر در ســوریه و 
عراق را متعلق به کتائب حزب الله خواند که بنابر ادعای 
آمریکا در حمله به اردن و کشتن ســه سرباز آمریکایی 
نقش داشته است. با این حال هنوز ارزیابی ها از میزان 
خسارات دقیق نیســت. مقامات آمریکایی ادعا کردند 
این حملات علیه گروه هایی صورت گرفت که همگی در 
حملــه علیــه نیروهــای آمریکایــی در منطقه دســت 
داشــته اند. به ادعای ســنتکام، آمریکا مرکز عملیات 
فرماندهی و کنترل، تاسیسات تسلیحاتی و انبارهای 
اسلحه را هدف قرار داده است. سنتکام مدعی شده که 
ایــن اهــداف، مقرهایی بودنــد که توســط گروه های 

شبه نظامی استفاده می شده است.
حمــلات روز جمعه به هیــچ هدفــی در داخل ایران 
اصابت نکرد. هم کاخ ســفید و هم تهــران در روزهای 
اخیر به صراحــت اعلام کرده اند کــه خواهان درگیری 
مستقیم نیستند. از زمان آغاز جنگ اسرائیل و حماس 
در ۷اکتبر که غزه را ویــران و خاورمیانه را ملتهب کرده 
است، نیروهای مقاومت بیش از ۱۶۰حمله به نیروهای 
آمریکایی در منطقــه انجام داده اند و به کشــتی های 

تجاری در دریای سرخ حمله کرده اند.

مهمات۩مورد۩استفاده۩آمریکا۩چه۩بود؟ ۩
بر اســاس بیانیــه فرماندهی مرکزی ایــالات متحده، 
موسوم به سنتکام در این حملات از بیش از ۱۲۵موشک 
هدایت شــونده دقیق استفاده شــد. مقامات گفتند که 
این حملات 3۰دقیقه طول کشــید و عمدتا توســط دو 
بمب افکن آمریکایی B-1B انجام شد که اوایل روز جمعه 
از پایگاه هوایی دایس، تگزاس برای پروازی بیش از ۹هزار 
و ۶۰۰کیلومتری حرکت کردند. یکی از مقامات گفت که 
استفاده از بمب افکن های مســتقر در ایالات متحده به 
فرماندهان منطقه این امکان را می دهد که هواپیماهای 
تهاجمی مستقر در زمین و ناو خود را برای حملات بعدی 
ذخیره کنند. در این شرایط جان اف.کربی، سخنگوی 
شورای امنیت ملی آمریکا گفت که به دولت عراق پیش از 
حمله اطلاع رسانی شده بود. راجا عبدالحریم، خبرنگار 
نیویورک تایمز می گوید که فاصله به وجودآمده باعث شد 
که رهبران مقاومت، اقدامات احتیاطی در پیش بگیرند و 
از رهبران و اعضای گروه های مسلح خود خواسته بودند که 
در مقرهای همیشگی شان حضور نداشته باشند و در خانه 
بمانند. این خبرنگار به نقل از رسانه دولتی سوریه گفت 
که حملات هوایی آمریکا در شرق سوریه در نزدیکی مرز 
عراق باعث کشته شدن غیرنظامیان و همچنین سربازان 
ســوری و زخمی شدن تعدادی دیگر شــد. این حملات 
همچنین خســارت قابل توجهی به امــوال خصوصی و 
عمومی وارد کرد. وزارت دفاع سوریه این حمله را »تجاوز 

هوایی آشکار« خواند.

بیانیه۩بایدن ۩
جو بایدن، رئیس جمهوری آمریکا روز جمعه در بیانیه ای 
گفت: »به دستور من، نیروهای نظامی آمریکا اهدافی را 
در تاسیسات در عراق و سوریه که نیروی قدس سپاه و شبه 
نظامیان وابســته به آن برای حمله به نیروهای آمریکایی 
استفاده می کنند، هدف قرار دادند.« او در ادامه مدعی 
شد: »پاسخ ما از امروز آغاز شد و در زمان ها و مکان هایی 
که ما انتخاب می کنیــم، ادامه خواهد یافــت.« روزیلند 
جردن، خبرنگار الجزیره در گزارشی از پنتاگون در جمعه 
شب گفت: »ایالات متحده از لحظه وقوع آن حمله گفته بود 
که پاسخ نظامی خواهد داشت و مقامات آمریکایی مانند 
جو بایدن و لوید آستین گفتند که پاسخ به اشکال مختلف 
خواهد بود. بنابراین، این می تواند اولین مرحله باشد که 
شامل حملات هوایی تلافی جویانه ایالات متحده است که 

هم اکنون آغاز شده است.«

واکنش۩عراق ۩
مقامات عراقی پــس از حملات روز جمعــه گفتند که 
چندین نقطه از این کشــور مورد حمله آمریکا قرار گرفته 
است. یحیی رسول، ســخنگوی ارتش عراق در بیانیه ای 
پس از ایــن حملات گفــت: »این حمــلات هوایی نقض 
حاکمیت عراق بوده و تهدیدی اســت که می تواند عراق 
و منطقه را به عواقب ناگوار ســوق دهد.« حملات آمریکا 
همچنین توسط سایر مقامات عراقی محکوم شده است. 
بسیم الوادی، ســخنگوی دولت عراق با صدور بیانیه ای 

حملات آمریکا در عراق و ســوریه را محکوم کرد. الوادی 
گفت کــه در جریان »تجــاوز جدید به حاکمیــت عراق« 
۱۶نفر شهید و ۲۵نفر زخمی شدند. این سخنگو هرگونه 
هماهنگی با آمریکا قبل از حمــلات را رد کرد و گفت که 
ادعاهای آمریکا مبنی بر دخالت دولت عراق نادرســت و 
»گمراه کننده« است. در این بیانیه آمده است: »عراق بار 
دیگر بر امتناع خود نســبت به تبدیل کردن این کشور به 
عرصه تســویه حســاب تاکید می کند« و افزوده است که 
این حملات عراق را »در لبه پرتگاه« قرار می دهد و حضور 
ائتلاف بین المللی در این کشور امنیت و ثبات آن را تهدید 

می کند.

زمزمه۩های۩حمله۩متقابل۩در۩عراق ۩
اوایل روز شنبه خبری منتشر شد که نیروهای مقاومت 
متقابلا به پایگاه آمریکایی ها حملــه کرده اند. نیروهای 
مقاومت اسلامی عراق گفتند که به پایگاه الحریر حمله 
کرده اند. البته ساعاتی بعد این خبر از سوی آمریکا رد شد. 
به گفته سه منبع امنیتی به نقل از خبرگزاری رویترز، هیچ 
حمله ای به پایگاه هوایی الحریر در اربیل عراق که میزبان 
نیروهای آمریکایی بوده، شناسایی نشده است. نیروهای 
مقاومت اسلامی در عراق گفتند که این پایگاه را در اوایل 
روز، پس از حملات هوایی شبانه ارتش آمریکا در عراق و 

سوریه هدف قرار داده اند.

حمله۩به۩پایگاه۩آمریکایی۩در۩سوریه ۩
مقاومت عراق همچنین گفت که حملاتی را با موشک 
به پایگاه نظامی تنف در سوریه که محل استقرار پرسنل 
آمریکایی اســت، انجام داده اســت. همچنین صبح روز 
دوشنبه با پهپاد به پایگاه عین الاسد در غرب عراق حمله 
کرد که هم نیروهای ائتلاف و هــم نیروهای آمریکایی در 
آن قرار دارند. منابع حشدالشعبی می گویند که حملات 
هوایی آمریکا به استان الانبار بوده است. آنها می گویند 
که سه پرسنل نظامی شهید و ۱۵تن دیگر زخمی شدند 
و تعدادی از خانه هــای غیرنظامی نیز آســیب دیده اند. 
ارتش آمریکا و عراق می گویند که از این منطقه برای پرتاب 
موشک و هواپیماهای بدون سرنشــین به مراکز نظامی 

آمریکا استفاده شده است.

دیگ۩جوشان۩خاورمیانه ۩
جوزپ بورل، مسوول سیاست خارجی اتحادیه اروپا از 
همه طرف ها خواست پس از حملات آمریکا به گروه های 
مقاومت در سوریه و عراق از تشــدید تنش در خاورمیانه 
اجتنــاب کنند. او گفــت: »همــه باید تلاش کننــد تا از 
انفجاری شدن وضعیت جلوگیری کنند.« بورل مستقیما 
به حملات ایالات متحده اشــاره نکرد؛ اما هشدار داد که 
خاورمیانه »دیگ جوشانی اســت که هر لحظه می تواند 
منفجر شود.« وی به جنگ غزه، درگیری ها در مرز لبنان، 
بمباران در عراق و ســوریه و حمله به کشتی ها در دریای 
سرخ اشــاره کرد.« او ادامه داد: »به همین دلیل است که 
ما از همه می خواهیم تا از تشدید تنش جلوگیری کنند.« 
با این حال به گفته جاشوا لندیس، رئیس مرکز مطالعات 
خاورمیانه در دانشــگاه اوکلاهاما، به رغم حملات آمریکا 
در سوریه و عراق، دولت بایدن همچنان با تشدید هرگونه 
درگیری در منطقه مخالف است. سیاستمداران زیادی 
در واشــنگتن وجود دارند که با ضعیــف خواندن بایدن، 
خواستار اقدام بیشتر هستند. لندیس به الجزیره گفت: 
امسال، سال انتخابات است. بنابراین او باید پاسخ دهد. 
اما در عیــن حال، او این را کاملا روشــن کرده اســت که 
نمی خواهد جنگ تشدید شود.« او گفت که ایالات متحده 
همچنین کمتر نگران سوریه است و حساسیت زیادی بر 
عراق دارد. وی افزود: »آمریکا نمی خواهد از عراق اخراج 
شود؛ به ویژه قبل از انتخابات نوامبر. بنابراین می خواهد 
قوی باشــد؛ اما نمی خواهد تعداد زیــادی از عراقی ها را 

هم بکشد.«

حملات روز 
جمعه به هیچ 

هدفی در 
داخل ایران 

اصابت نکرد. 
از زمان آغاز 

جنگ اسرائیل 
و حماس 

در 7اکتبر، 
نیروهای 

مقاومت بیش 
از 160حمله 
به نیروهای 

آمریکایی در 
منطقه انجام 

داده اند

عملیات۩جمعه۩شب۩تلفات۩انسانی۩داشت

حمله نیم ساعته آمریکا به عراق و سوریه

ارتش آمریکا جمعه شب مقرهایی در سوریه و عراق را که توسط گروه های مقاومت استفاده می شد، مورد هدف قرار داد. دولت بایدن هشدار داد که 
این حملات به تلافی کشته شدن سه سرباز آمریکایی در هفته گذشته آخرین حمله نخواهد بود. به نوشته روزنامه نیویورک تایمز، وزارت دفاع سوریه 
گفت که غیرنظامیان و همچنین سربازان در میان کشته شدگان در سوریه هستند. به ادعای گروه ناظر سازمان دیده بان حقوق بشر سوریه مستقر در 
انگلیس، حداقل 18عضو گروه های مقاومت در حملات به 26سایت در آنجا جان باخته اند، اما آمار و ارقام درخصوص تلفات انسانی این حملات ضد 

و نقیض بوده است؛ ازجمله نخست وزیر عراق تایید کرد در حملات جمعه شب حدود 16نفر جان باخته اند.

آخرین۩طرح۩جنگی۩اسرائیل۩به۩نسل۩کشی۩دامن۩می۩زند۩
ترس و نگرانی در رفح

دنیای۩اقتصاد: ارتش اسرائیل قصد دارد حمله زمینی خود را به ســمت رفح در 
جنوب نوار غزه گسترش دهد؛ جایی که اکثر فلسطینیان در منطقه محاصره شده 
در میان بمباران شدید بقیه مناطق تحت محاصره مجبور به جست وجوی سرپناه 
شده اند. الجزیره در گزارشی در همین رابطه نوشت، این امر باعث ایجاد ترس 
در میان آوارگان و نگرانی از سوی سازمان های کمک رسانی جهانی شده است؛ 
زیرا آخرین مکان تعیین شده به عنوان »منطقه امن« توسط ارتش اسرائیل در غزه 
در معرض تهدید قرار می گیرد؛ درحالی که اسرائیل همچنان جریان کمک ها را 
مختل می کند. »یوآو گالانت« وزیر جنگ اسرائیل اواخر روز پنج شنبه در پستی 
در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »تیپ خان یونس سازمان حماس منحل شده 
است. ما ماموریت را در آنجا تکمیل می کنیم و به رفح می رویم. ما تا آخر ادامه 

خواهیم داد، راهی جز این نداریم.«
حدود ۱.۹میلیون از ۲.3میلیون نفر ساکن غزه که در رفح در نزدیکی مرز با 
مصر جمع شده اند، در ساختمان های مســکونی یا در خیابان ها می خوابند، 
بدون حفاظت یا زیرساخت های اولیه. »هانی محمود« خبرنگار الجزیره که روز 
جمعه از رفح گزارش می داد، گفت که جمعیت آواره در آنجا فاقد وسایل اولیه از 
جمله توالت و آب تمیز کافی هستند. او گفت که آنها همچنین بدون پتو یا لباس 
مناسب برای زمستان »آماده نیستند« و همه اینها باعث می شود آنها در معرض 

خطر بیماری قرار گیرند. 
محمود گفت که بیانیه گالانت »نشــان دهنده عدم مراقبــت کامل« از مردم 
رفح است که در حال حاضر با شرایط ناامیدکننده ای روبه رو هستند. او گفت: 

»برای بسیاری، این امر سطح وحشــت را افزایش داده است. آنها جای دیگری 
برای رفتن ندارند. این آخرین پناهگاه فلســطینی ها در غزه است. فراتر از آن، 

فقط مرز مصر است.«
عماد، ۵۵ساله، تاجر و پدر ۶ فرزند در رفح به خبرگزاری رویترز گفت که اگر 
تانک های اسرائیلی همچنــان بیایند، »دو انتخاب خواهیم داشــت: بمانیم و 
بمیریم یا از دیوارها به سمت مصر بالا برویم.« او گفت: »بیشتر جمعیت غزه در 
رفح هستند. اگر تانک ها هجوم آورند، قتل عامی رخ خواهد داد که هرگز در طول 
این جنگ سابقه نداشته اســت.« به گفته وزارت بهداشت غزه، ارتش اسرائیل 
از زمان آغاز جنگ در ۷اکتــبر بیش از ۲۷۰۰۰نفر را که اکــثرا زنان و کودکان 
بودند، به شهادت رسانده است و فلسطینی ها معتقدند که آخرین طرح جنگی 
اسرائیل به معنای مرگ و ویرانی بیشتر خواهد بود. گالانت می گوید: »پیروزی 
کامل نمی شود مگر اینکه ارتش به رفح برســد«؛ شهری که »منطقه امن« اعلام 
شده است. محمود گفت: »برای فلسطینیان، این به معنای نسل کشی دیگری 

است.«
سازمان ملل متحد و ســازمان های بین المللی حقوق بشر درحالی که ارتش 
اسرائیل به تدریج عملیات زمینی خود را در جنوب غزه گسترش می دهد، زنگ 
خطر را به صدا درآورده اند. در چند هفته گذشته، سربازان و تانک های اسرائیلی 
خان یونس را محاصره کرده اند، هزاران فلســطینی را کشته و صدها هزار نفر را 
مجبور به فرار از جنوب به ســمت رفح کرده اند. بیمارســتان ناصر و بیمارستان 
العمال در خان یونس تحت محاصره شدید تک تیراندازها، تانک ها و بمب های 
اسرائیلی قرار گرفته اند؛ زیرا بیماران، کادر پزشــکی و آوارگان فلســطینی در 
داخل آن گیر افتاده اند. دفتر امور بشردوســتانه ســازمان ملــل متحد درباره 

خصومت ها در خان یونس ابراز نگرانی کرده است.
»ینس لرکه« ســخنگوی دفتر ســازمان ملل در هماهنگی امور بشردوستانه 
)OCHA( گفت: »می خواهم بر نگرانی عمیق خود درباره تشدید خصومت ها در 
خان یونس تاکید کنم که منجر به افزایش تعداد آوارگان داخلی پناهنده به رفح 
در روزهای اخیر شده است.« او گفت: »هزاران فلسطینی به فرار خود به سمت 
جنوب ادامه می دهند... رفح دیگ جوشــانی از ناامیدی است و ما از اتفاقات 
بعدی می ترسیم.« حملات اسرائیل به خان یونس و گسترش برنامه ریزی شده 
آن به رفح پس از آن صورت گرفت که دیوان بین المللی دادگستری )ICJ( هفته 
گذشــته رای موقتی را درباره اقدامات درخواســتی آفریقای جنوبی در پرونده 
نسل کشی علیه اسرائیل صادر کرد و به اسرائیل دستور داد تا اقداماتی را برای 
جلوگیری از اقدامات نسل کشی در غزه انجام دهد. مذاکرات برای توقف جنگ 
-حداقل به طور موقت- بین اسرائیل و حماس با میانجی گری ایالات متحده، قطر 
و مصر در حال انجام است. اما بعید به نظر می رسد که یک توافق قریب الوقوع 

بتواند تهاجم زمینی اسرائیل به رفح را متوقف کند.

آتش۩سوزی۩های۩گسترده۩جان۩حداقل۩۱0نفر۩را۩گرفت
وضعیت فوق العاده در شیلی

دنیای۩اقتصاد:۩شیلی به دلیل مبارزه با آتش ســوزی های گسترده در جنگل های 
مرکز این کشور که تاکنون دست کم ۱۰کشته برجای گذاشته، وضعیت فوق العاده 
اعلام کرده است. الجزیره در گزارش 3فوریه نوشت، رئیس جمهور گابریل بوریچ در 
حین اعلام این اقدام در ایکس اعلام کرد: »تمام نیروها در نبرد علیه آتش سوزی در 
جنگل به کار گرفته شده اند.« وی افزود که سازمان »خدمات اضطراری« روز شنبه 
برای ارزیابی وضعیت تشکیل جلسه خواهند داد. این آتش سوزی ها از روز جمعه 
هزاران هکتار از جنگل ها را درنوردیده و شهرهای ساحلی را در مه غلیظی از دود 
خاکستری پوشانده و مردم را مجبور به ترک خانه های خود در مناطق مرکزی »وینا 
دل مار« و »والپارایسو« کرده است. به گفته نماینده ایالت والپارایسو حداقل ۱۰نفر 

جان خود را از دست داده اند.
لئوناردو مودر، مدیر شرکت ملی جنگل داری والپارایسو گفت: »نزدیک به ۴۰ یا 
۵۰کیلومتر ]۲۵ تا 3۱مایل[ در ساعت باد داریم.« او افزود: »این باد سخت است؛ 
زیرا برگ ها، شاخه ها یا تکه های چوب روشن را حمل می کند و هرکدام آتش کوچک 
جدیدی ایجاد می کند که به آتش های بیشتری تبدیل می شود.« این آتش سوزی 
ناشی از موج گرمای تابستان و خشکسالی است که بخش جنوبی آمریکای جنوبی 
ناشــی از پدیده آب و هوایی ال نینو را تحت تاثیر قرار می دهد؛ زیرا دانشــمندان 
هشدار می دهند که گرم شدن سیاره خطر بلایای طبیعی مانند گرمای شدید و 
آتش سوزی را افزایش داده است. در شهرهای اســترلا و نویداد، در جنوب غربی 
پایتخت، آتش سوزی نزدیک به 3۰خانه را سوزاند و مردم را مجبور به تخلیه خانه ها 
در نزدیکی استراحتگاه موج ســواری Pichilemu کرد. ایوان گازمن ۶3 ساله به 
خبرگزاری فرانسه گفت: »من هرگز چنین چیزی ندیده ام. هنگامی که شعله های 
آتش شروع به بلعیدن خانه او در Quilpue کرد، او به همراه مادر مسن خود فرار کرد؛ 
اما خود را برای ساعت ها در ترافیک گرفتار دید. این بسیار ناراحت کننده است؛ زیرا 
ما خانه را تخلیه کرده ایم؛ اما نمی توانیم جلو برویم. همه این افراد هستند که سعی 
می کنند بیرون بیایند و نمی توانند حرکت کنند.« به گفتهCONAF، سازمان ملی 
جنگل های شیلی که آتش سوزی ها را »فوق العاده« نامید، حدود ۷۰۰۰هکتار تنها 
در والپارایسو سوخته است. تصاویر فیلم برداری شده توسط رانندگان گرفتار در 
فضای مجازی وایرال شده است و کوه هایی را در شعله های آتش در انتهای مسیر 
معروف ۶۸نشان می دهد؛ جاده ای که هزاران گردشگر از آن برای رسیدن به سواحل 
ساحلی اقیانوس آرام استفاده می کنند. روز جمعه، مقامات جاده ای را که والپارایسو 
را به پایتخت، سانتیاگو متصل می کند، بستند؛ زیرا ابر قارچی عظیم از دود »دید را 
کاهش داد«. درحالی که شیلی و کلمبیا با افزایش دمای هوا مبارزه می کنند، موج 

گرما در روزهای آینده آرژانتین، پاراگوئه و برزیل را نیز تهدید می کند.
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این اقــدام به منظور 
گروه بازرگانی

کاهش رسوب کالاها 
به خصوص کالاهای 
اساسی در گمرکات و بنادر انجام شده است. مضاف بر 
این، با توجه بــه محدودیت هــای ارزی که تخصیص و 
تامیــن ارز از ســوی بانک مرکــزی را با تاخیــر مواجه 
کرده اســت، متولیــان بــه منظــور تسریــع در رونــد 
ترخیص کالا چنین تصمیمی گرفته اند. از سوی دیگر 
مانــدگاری کالا در بنــادر و انبارهــا موجــب تحمیــل 
هزینه های دمــوراژ و انبــارداری می شــود، بنابراین با 
ترخیص 100 درصدی یا 90 درصدی کالاها، هزینه های 
واردکنندگان کاهش می یابد. وزير اقتصاد  نیز اخیرا با 
اشاره به اينکه مي توانيم بگوييم که مساله رسوب آن طور 
که در رسانه ها يا از ســوي برخي افراد به عنوان معضل 
جدي نمايش داده مي شــود، حاد نيست، گفته است: 
مساله ما کيفيت ها است. در اين ميان کالاهايي از 10 
يا 15 سال پيش باقي مانده است که از پارسال تا امسال 
يک انبارگرداني کامل انجام شده و مي توانيم بگوييم که 

در گوشه و کنار ديگر کالايي باقي نمانده است. 

همچنین بــه گفته یــک مقــام آگاه، پیــش از این، 
ترخیص درصــدی مختــص شرکت هــای دولتــی یــا 
زیرمجموعه دولت بود، اما نزدیک به ســه ماه است که 
شرکت هــای بخش خصوصی نیز مشــمول این قاعده 

شده اند و این موضوع به نفع آنهاست. 

مشکلات۩ارزی۩از۩کجا۩شروع۩شد؟۩ ۩
تجار ایرانی تا پیش از تحریم های سختگیرانه آمریکا، 
کالاهای خود را بدون انتقال ارز وارد می کردند. در این 
شرایط آنها نیازی به تایید منشأ ارز از سوی بانک مرکزی 
نداشتند، اما پس از آنکه دولت تصمیم گرفت مصارف 
ارزی را کنترل و ورود و خــروج ارز را رصد کند، تجارت 
به کاری پیچیده تبدیل شــد. از یک سو بخشنامه های 
مختلف و از ســوی دیگــر ممنوعیت هــای وارداتی و 
محدودیت هــای صادراتی و ارز چنــد نرخی، واردات 
و صادرات را بــا چالش هــای جدی مواجه ســاخت. 
در این شرایــط واردات بدون انتقال ارز ممنوع شــد، 
بنابراین هر واردکننده ای موظف شــد تا برای واردات 
تایید بانک مرکزی را داشته باشــد و اعــام کند که ارز 

واردات را از کجــا تهیــه کرده اســت. واردکنندگان یا 
باید ارز صادراتی را مورد اســتفاده قرار دهند یا باید از 
سامانه نیما ارز دریافت کنند، از این رو با توجه به حجم 
واردات، صف طویلی برای بررسی، تخصیص و تامین 
ارز ایجاد شد و ترخیص کالا را زمانبر کرد. از سوی دیگر 
رسوب کالا نیز افزایش یافت، در نتیجه با توجه به اینکه 
بیشتر واردات مختص به کالاهای اساسی، واسطه ای 
و سرمایه ای بــود، بازار و خطوط تولیــد با چالش های 
جدی روبه رو شدند و دولت نیز با توجه به این شرایط، 
تصمیماتی را به منظور روان ســازی امر تجارت اتخاذ 
کرد. ترخیص درصــدی کالا از جملــه این تصمیمات 
اســت که تا پیش از این مختص شرکت های دولتی یا 
زیرمجموعه دولت بوده و حالا چند ماه اســت که این 
تبعیض برداشته شــده و ایــن امکان بــه شرکت های 
خصوصی داده شــد تا آنها نیز بتوانند کالاهای خود را 

به صورت  درصدی از گمرک خارج کنند. 

ترخیص۩90۩درصدی۩مختص۩چه۩کالاهایی۩است؟ ۩
بر اساس بخشنامه جدید 30 ردیف تعرفه ای مشمول 

ترخیص 90 درصدی شده اند، به عبارتی  کالاهایی که 
در این فهرست آمده اند هنگام ورود به کشور می توانند 
بدون داشتن کد ساتا کالا را از گمرک خارج کنند. کد 
ساتا، کد نشانگر تایید منشأ ارز کالای وارداتی از سوی 
بانک مرکزی بوده و داشتن آن، از مهم ترین موارد برای 
تنظیم اظهارنامه گمرکی و طی مراحل ترخیص کالا از 
گمرک است. استعام و دریافت کد بانک مرکزی برای 
ترخیص کالا، با طی مراحل تعیین و اظهار منشــأ ارز، 
در پورتال تاجر در سامانه جامع تجارت ایران، صورت 

می گیرد.
کالاهایی که مشمول ترخیص 90 درصدی هستند، 
10 درصد کالای خــود را باید در گمــرکات نگه دارند 
تا زمانی که بتوانند پروســه بانکی و ارزی ترخیص کالا 
را طی کننــد. این 10 درصــد به صــورت ضمانت نزد 
گمرک می ماند. برخی از کالاهایی که در این لیســت 
قرار دارند عبارتند از: »لپــه«، »نخود معمولی«، »نخود 
رنگی«، »لوبیا چیتی«، »لوبیــا قرمز«، »چای اولونگ«، 
»چای ســفید«، »نشــاکار برنج«، »بذرکارهای کشــت 
مســتقیم«، »کمباین برنج با چرخ شــنی با عمل برش 
و جدا کــردن دانــه«، »کمبایــن مخصوص برداشــت 
پنبــه«، »کمباین مخصوص برداشــت چغنــدر قند«، 
»ماشین های برداشت صیفی و ســبزی از نوع برگی، 
ســاقه ای و میوه دار«، »ماشــین برداشــت علوفه سبز 
خودرو«، »ماشین برداشت نیشکر«، »انواع هد برداشت 
ذرت علوفه ای«، »ماشــین آلات و دستگاه های پرورش 
طیور یا جوجه کشی و جوجه پروری« و »تراکتور شالیزار 
ضد آب با چرخ های مخصوص لاســتیکی.« کالاهایی 
که مشمول این قاعده هستند، محدودند و هر سه ماه 

یک بار لیست آنها آپدیت می شود.

کالاهای۩مشمول۩ترخیص۩100۩درصدی ۩
این دسته از کالاها که از سوی وزارت جهادکشاورزی 
به روز رســانی شده اســت؛ شــامل 387ردیــف تعرفه 
اســت. اغلب این کالاها را کالاهای اساســی تشکیل 
می دهند و به گفته یک منبع آگاه، بیشــتر این کالاها 
برای واردات ا رز نیمایی دریافت می کنند، اما شرکتی 
که 100 درصد کالاهای خود را به این صورت ترخیص 
می کند، چه ضمانتی را باید به گمرک بدهد؟ یکی از 
فعالان اقتصادی در این بــاره می گوید: معمولا در این 
مواقع، ذی حســابی شرکت واردکننــده ضمانتی را به 
گمرک می دهد کــه در صورت بروز هرگونه مشــکلی، 

پاسخگو باشد. 
برخــی از کالاهایی که در این لیســت قرارگرفته اند 
عبارتند از: »بعضی از بذرها مانند بذر سیب زمینی، بذر 
ذرت شیرین، بذر نخود، بذر باقالا، بذر برنج، بذر کلزا، 
بذر دانه آفتاب گــردان، بذر چغندر، بــذر یونجه و بذر 
شبدر«، »ذرت دامی«، » انواع برنج از جمله برنج قهوه ای 
و برنــج نیمه ســفید«، »دانه ســویا تراریختــه«، »دانه 
ســویا«، »دانه کلزا تراریخته«، »دانه پنبــه تراریخته«، 
»دانــه کنجــد«، »روغن خــام«، »شــکر«، »کنجالــه 
ســویا«، »کنجاله پنبــه«، »آمونیاک محلــول در آب«، 
»اکسید روی دارای گرید دارویی«، »دی اکسید منگنز«، 
»یدور پتاســیم«، »نیترات مــس«،       »نیــترات منگنز«، 
»آب مقطر«، »کربنات پتاســیم«، »محصولات ســلول 
درمانی«، »انواع کود«، »انواع اوره«، »گوساله«، »لاشه و 
 شقه بره«، »قطعات مرغ شامل ران، سینه، کتف و بال« 

و »تخم خوراکی.«

پیش از این، 
ترخیص درصدی 

مختص 
شرکت های  

دولتی یا 
زیرمجموعه 

دولت بود، اما 
نزدیک به سه 
ماه است که 
شرکت های 

بخش خصوصی 
نیز مشمول این 

قاعده شده اند

 مخالفت رئیس جمهور  با  مداخله 
در حوزه اصناف 

دنیای۩اقتصاد:۩معاون تجارت و خدمات وزارت صنعــت، معدن و تجارت گفت: در 
جلســات دولت هر وقت دســتگاه های دولتی قصد ورود به حوزه بخش خصوصی 
و به خصوص حــوزه کاری اصناف را دارند، رئیس جمهور غضبناک می شــود، چون 
به شــدت با مداخله دســتگاه های دولتی در این بخش مخالف اســت. به گزارش 
»ایسنا« علیرضا شاه      میرزایی با برحذر داشتن دستگاه های دولتی و عمومی از ورود 
به حیطه کاری واحدهــای صنفی و دیگر فعالان بخش خصوصــی، اظهار کرد: در 
دولت هرجا بحث ورود دستگاه ها به این بخش شده، رئیس جمهور به شدت مخالفت 

کرده اســت. وی با انتقاد از ورود دستگاه های دولتی و شــهرداری      ها به حوزه کاری 
اصناف، ادامه داد: گاهی دستگاه های دولتی با برپا کردن نمایشگاه هایی، به این 
حوزه      ها ورود می کنند. در نمایشگاه هایی مانند مد و لباس نیز تمرکز دستگاه های 
دولتی بیشتر باید بر طراحی باشد، نه اینکه وارد بحث فروش شوند. همچنین برخی 
شــهرداری      ها با برپایی نمایشــگاه های تخصصی به حوزه فروش ورود می کنند که 
در این بخش نیز باید کار فروش به خود اصناف واگذار شــود. شاه      میرزایی از انجام 
تمهیدات لازم برای تامین نیازهای شــب عید مردم خبر داد و گفــت: وزارتخانه در 
حوزه تنظیم بازار و تامین نیازهای شــب عید و ماه مبارک رمضان، تمهیدات لازم را 
اندیشیده است و هیچ کمبودی در این بخش وجود ندارد. وی از پیش بینی اجرای 
طرح های مربوط به اعتبار خرید با هدف کمک به معیشــت مردم خبر داد و اظهار 
کرد: دولت نمایشگاه ها را دو برابر کرده است. وی با اشاره به مشکات اقتصادی در 
کشور، گفت: باید به هر شیوه      ای که ممکن اســت اقتصاد کشور را از وضعیت رکود 

خارج کنیم. معاون تجارت و خدمات وزارت صنعت، معــدن و تجارت با بیان اینکه 
باید رشد نقدینگی در کشور کنترل و حتی به مرور صفر شود، ادامه داد: همزمان با 
کنترل نقدینگی باید سرمایه درگردش مورد نیاز واحدها تامین شود و تحقق همزمان 
این دو نیاز، کار هنرمندانه      ای است. وی افزود: وزارت اقتصاد باید با کمک یک نظام 
تامین مالی، زمینه      ای فراهم کند که هم مانع رشد نقدینگی و تامین منابع مالی برای 
سرمایه درگردش واحدها شود و هم زمینه      ای ایجاد کند که فرآیند تولید و توزیع در 
کشور تسهیل شود. وی افزایش قدرت خرید مردم در این شرایط را ضروری دانست و 
گفت: باید به شیوه      ای دست پیدا کنیم که مردم هم کسب درآمد و خرید داشته باشند 
و هم هزینه      کرد آنها به      گونه      ای مدیریت شــود که تورم      زا نباشد. شاه      میرزایی ایجاد و 
اجرای طرح های اعتبار خرید مانند خرید اعتباری طرح »عید تا عید« را یک راهکار 
مهم در این بخش ارزیابی و بیان کرد: دستگاه های موثر در تنظیم بازار مانند صنعت، 

معدن و تجارت و جهادکشاورزی باید به این حوزه توجه بیشتری داشته باشند.

قائم۩۩۩۩۩۩مقام۩دبیر۩شورای۩گفت۩۩۩۩۩۩وگوی۩استان۩تهران۩خبر۩داد
اصلاح آیین نامه اجرایی قانون 

مقررات واردات و صادرات
دنیای۩اقتصاد:۩هومن حاجی      پور، قائم      مقام دبیر شورای گفت      وگوی استان تهران 
با اشاره به نامه معاون هماهنگی و برنامه      ریزی امور حقوقی دستگاه های اجرایی 
معاونت حقوقی رئیس      جمهور در مورد آیین نامــه مقررات واردات و صادرات گفت 

که اصاح این آیین نامه می تواند به کاهش رسوب کالا در گمرکات کمک کند.
قائم      مقام دبیر شــورای گفت      وگوی دولــت و بخش خصوصی اســتان تهران از 
پذیرش پیشــنهادات اتاق های تهران و ایــران و گمرک برای رفــع ابهام مقررات 
ثبت ســفارش کالا خبر داد و گفت: معاونت هماهنگی و برنامه      ریزی امور حقوقی 
دستگاه های اجرایی معاونت حقوقی رئیس      جمهور با تایید این پیشنهادات، طی 
نامه      ای به دستگاه های اجرایی اعام کرده است که کلیه ثبت سفارش هایی که در 
طول انجام تشریفات تمدید شده باشد، از تاریخ ثبت سفارش اولیه تا انتهای اعتبار 

ثبت سفارش تمدید شده، معتبر تلقی می شود. 
هومن حاجی      پــور با اعام این خبر گفــت: مغایرت قانون مقــررات و صادرات و 
واردات و قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز در مورد مقررات ثبت سفارش مشکاتی را 
برای فعالان اقتصادی واردکننده کالا ایجاد کرده است. در قانون مقررات صادرات 
و واردات آمده اســت که در زمان ورود کالا، ثبت ســفارش باید معتبر باشــد اما در 
قانون قاچاق کالا و ارز اعام شده که ثبت سفارش باید در همه مراحل ورود کالا به 

کشور، دارای اعتبار باشد.
او با بیان اینکه این مغایرت عجیب منجر به رسوب کالا در گمرکات شده است، 
ادامه داد: فعــالان اقتصــادی از زمانی کــه کالا را ثبت ســفارش می کنند دچار 
معطلی های بسیار در ناحیه تخصیص و تامین ارز، استاندارد و سایر مراحل شده 
و در بسیاری از موارد این معطلی به باطل شــدن اعتبار ثبت سفارش منجر شده و 
واردکنندگان بار دیگر باید در صف تمدید ثبت      سفارش قرارگرفته و متحمل پرداخت 

هزینه شــوند و چنانچه اقدام به تمدید مهلت مجوز خود نکنند، کالای واردشده، 
قاچاق محســوب می شــود.  حاجی پور ادامه داد: اتاق بازرگانی تهران به دنبال 
گزارش هایی که از فعالان اقتصادی دریافت کرد، طی نشست      هایی مشترک این 
موارد را با مسوولان گمرک نیز درمیان گذاشت و در نتیجه این رایزنی      ها پیشنهاد 
الحاق ســه تبصره به ماده 40 آیین نامه اجرایی قانون مقــررات واردات و صادرات 
به معاون اول رئیس      جمهوری ارائه شد.  قائم      مقام دبیر شورای گفت      وگوی استان 
تهران در ادامه گفت: اکنون نامــه معاون هماهنگی و برنامه      ریــزی امور حقوقی 
دستگاه های اجرایی معاونت حقوقی رئیس      جمهور به دستگاه های اجرایی نشان 
می دهد که پیشنهادات ارائه شده در مورد انقضای مهلت ثبت سفارش مورد پذیرش 

قرارگرفته و در انتظار طرح در هیات دولت است.
 به گفته او، یکی از تبصره های پیشــنهادی برای الحاق به آیین نامه این اســت 
که کلیه ثبت سفارش هایی که در طول انجام تشریفات تمدید شده باشد از تاریخ 
ثبت سفارش اولیه تا انتهای اعتبار ثبت سفارش تمدید شده، معتبر تلقی می شود. 
همچنین چنانچه در زمان اعتبار ثبت سفارش با رویه بانکی، حسب مورد گشایش 
اعتبار اسنادی، ثبت وصولی )برات( اســنادی یا صدور حواله ارزی صورت گرفته 
باشد، ثبت سفارش تا پایان سررسید  اعتبارات اسنادی یا وصولی )برات( اسنادی 
یا پایان مهلت رفع تعهد حواله      های ارزی که حســب مورد توســط بانک مرکزی یا 
وزارت جهادکشاورزی )برای کالاهای کشــاورزی موضوع تبصره 4 همین ماده  با 
 هماهنگی بانک مرکزی( تعییــن و به وزارت صنعت، معدن و تجارت اعام شــده،

معتبر است. در تبصره پیشنهادی سوم هم آمده است که برای کالاهایی که با رویه 
بدون انتقال ارز یا واردات در مقابل صادرات به کشور وارد می شوند، در صورتی که 
بارنامه حمل در مهلت اعتبار ثبت ســفارش صادر و کالا طــی مهلت      های مندرج 
در ماده 11 آیین نامه به کشــور واردشــده باشــد، ثبت ســفارش منقضی نخواهد 
شد. حاجی      پور گفت: اتاق تهران با استناد به گزارش های متعددی که از فعالان 
اقتصادی دریافت کرده بود، این مساله را با گمرک، اتاق ایران، شورای گفت      وگو و 
سایر مراجع ذی صاح درمیان گذاشت و درخواست اصاحیه در آیین نامه اجرایی 
کرد تا دست ماموران گمرک در ثبت      سفارش کالا باز باشد و حالا این قرار است این 

درخواست در هیات وزیران مطرح شده و امیدواریم تصویب شود.

وزیر۩اقتصاد۩در۩نشست۩شوراي۩گفت۩وگو۩تاکید۩کرد
تاکتيک بازي برد-برد در بازارها

دنیاي۩اقتصاد: پس از 8 ماه که از تعطيلي شوراي گفت وگوي دولت و بخش 
خصوصي مي گذرد، اکنون و پس از برگزاري انتخابات جديد رئيس اتاق ايران، 
نخستين جلسه اين شــورا برگزار شد. در اين جلسه شــوراي گفت وگو حضور 
مقام هاي رسمي و نيز فعالان شناخته شده صنعت و تجارت چشمگير بود.  در 
ابتداي اين نشســت و پيش از ورود به دستور جلسه، احســان خاندوزي، وزير 
اقتصاد در کسوت رئيس اين شورا تشکيل اين جلسه را که بيش از 8 ماه متوقف 
شده بود موجب خوشحالي دانست و گفت: به نظر مي رسد با توجه به سخنان 10 
بهمن مقام معظم رهبري، تشکيل اين جلسه معنادار است.  وزير اقتصاد ادامه 
داد: جدا از موضوعات هميشگي اين شورا، اکنون تامين بازار شب عيد و مساله 
ثبات بازارها مطرح است؛ از اين رو نظام تامين ارز کشــور ملزم است در اسرع 
وقت ارز مورد نياز واردکنندگان را تامــين کند و از طرف ديگر بخش خصوصي 
ارز خود را از بــازار مبادله تهيه کنند تا بتوانيم عيد و رمضــان را با بازي برد-برد 
به پايان ببريم.  در ادامه صمد حســن زاده، رئيس اتاق ايران نيز ابراز اميدواري 
کرد در اين نشست ها براي رفع نارسايي ها و مشــکات مردم فعاليت شود. او 
حاضران در جلسه را روساي قبايل اقتصاد کشور خواند.  رئيس اتاق ايران مشکل 
توليدکنندگان در ماه هاي آخر ســال را مربوط به پرداخت حقوق توصيف و از 
کم لطفي بانک ها در اين زمينه انتقاد کرد و آن را مشکل بزرگ واحدهاي توليدي 
دانست. او از امکان تعطيلي برخي از واحدهاي توليدي نيز خبر داد.  حسن زاده 
دومين مشکل توليدکنندگان را مسائل مالياتي دانست و از وزير اقتصاد خواست 
در اين دو ماهه آخر سال با رعايت کامل مسائل، با واحدهاي توليدي همکاري 
لازم را انجام دهند.  سپس دستور جلسه در مورد تعيين عوارض صادراتي مواد 
خام و نيمه خام و مشکات مربوط به آن آغاز شد و فعالان به طرح مشکات خود 

پرداختند. مشروح اين نشست را در روزنامه فردا بخوانيد. 

رشد ۴۵درصدی درآمدهای گمرکی در ۱۰ماهه امسال
دنیای۩اقتصاد: رئیس کل گمرک اعام کرد: آمار درآمد وصولی گمرک و واریز به 
خزانه در 10ماهه سال جاری گواه رشد 45درصدی درآمدهای گمرکی است. به 
گزارش وزارت اقتصاد، محمدرضوانی فر خبر داد: جمع کل وصولی ها و واریز به 
خزانه از سوی گمرک در 10ماهه امسال 157هزار و 54۶ میلیارد تومان بوده که 
این میزان نسبت به مدت مشابه سال قبل 45درصد افزایش را نشان می دهد. 
وی اضافه کرد: در این مدت میزان حقوق ورودی وصولی کالاها بیش از 50هزار 
و 579میلیارد تومان شده که 45درصد افزایش یافت. رضوانی فر افزود: میزان 
حقوق ورودی وصولی کالاها به عاوه خودرو، گوشــی تلفن همراه بالای ۶00 
دلار و ۲3 ردیف درآمدی گمرک در مدت یاد شــده به 78هــزار و 510میلیارد 
تومان رسید که نسبت به مدت مشابه سال قبل با رشد 79درصدی همراه بود. 
میزان مالیات بر ارزش افزوده وصولی نیز در همین مدت با ۲۲درصد رشد به رقم 

79هزار و 35میلیارد تومان رسید.

احتمال تعيين  عوارض صادراتی  برای خرما
دنیای۩اقتصاد: رئیس انجمن ملی خرما با اشــاره به اینکه مشکلی در تامین 
خرمای مورد نیاز کشــور برای ماه مبارک رمضان نداریم، گفت: صحبت هایی 
درخصوص تعیین عوارض صادراتی برای خرما شده و گفته می شود که همین امر 
موجب خواهد شد تا صادرکنندگان تمایلی به صادرات نداشته باشند. محسن 
رشید فرخی در گفت     وگو با »ایسنا« با بیان اینکه اخیرا در وزارت جهادکشاورزی 
صحبت هایی درخصوص تعیین عوارض صادراتی برای خرما شده است، گفت: 
هنوز عدد دقیق آن مشــخص نیست، ولی گفته می شــود که عوارض به حدی 
خواهد بود که صادرکنندگان تمایلی به صادرات نداشته باشند تا بازار داخلی 
در ماه های پیش رو تنظیم شود. وی ادامه داد: مشکلی در تامین خرمای داخل 
نداریم. بیــش از 50 درصد خرمای کشــور در سردخانه     ها موجود اســت. این 
تصمیمات خلق الســاعه قطعا به بازارهای صادراتی ما آسیب وارد خواهد کرد 
و باعث می شود بازارهای ما کشــورهای دیگری را برای واردات خرما جایگزین 
کنند.  رئیس انجمن ملی خرما اضافه کرد: زمان اوج صادرات خرما همین یک     ماه 
است و بعد از عید به دلیل اتمام ماه رمضان و گرم شدن هوا صادرات بسیار کم 
خواهد شد. این فعال بخش خصوصی عنوان کرد: آمار تولید امسال یک میلیون 
و 300 هزار  تن اســت و ســال پر برکتی داشــتیم. معمولا از این میزان خرمای 
تولیدشــده 70 درصد برای نیاز داخل استفاده می شــود و 30 درصد نیز برای 
صادرات مورد استفاده قرار می گیرد که می تواند 400 میلیون دلار برای کشور 
ارزآوری داشته باشد. البته قصد داریم این ارزآوری را به  هزار میلیون دلار برسانیم 
ولی سیاست ها و دستورالعمل های خلق الساعه باعث شده این آمار محقق نشود 

و بازارهای جهانی اعتمادشان را به ما از دست بدهند.
به گفته وی هنوز این عوارض اعمال نشــده و در این راستا نیز به کمیسیون 
اقتصــادی مجلس نامه      زده     ایــم و مکاتباتــی صورت گرفته و آنهــا نیز پیگیری 
خواهندکرد. وی در ادامه گفت: قیمت خرمای مضافتی سال گذشته کیلویی 
۶8 هزار  تومان بود که امسال قیمت آن به کیلویی 77 هزار  تومان درب سردخانه 
رسیده است. با تورم جاری این افزایش نه تنها منطقی است، بلکه حتی کم است. 
رشــیدفرخی همچنین به ارائه راهکارهایی برای تامین خرمای ماه رمضان نیز 
اشاره کرد و گفت: عرضه مستقیم خرما در میادین میوه وتره بار می تواند بازار این 
محصول را تنظیم و واسطه     ها را حذف کند تا هم خرما با قیمت مناسبی به دست 
مصرف کننده برسد و هم سودی نیز نصیب کشاورز شود. رئیس انجمن ملی خرما 
با تاکید بر اینکه مشکلی برای تامین خرمای داخل نداریم، گفت: باید به معیشت 
خرماداران که اکثرا در مناطق مرزی کشور ساکن هستند، توجه بیشتری شود.

اميدواری مسوولان به کاهش قيمت گوشت 
دنیای۩اقتصاد:۩قائم مقام وزیر کشاورزی در امور تجارت و تنظیم بازار گفت: با 
ورود دام تولید داخل به زنجیره مصرف امیدواریم از پایان سال جاری و به ویژه بهار 
سال آینده شاهد کاهش چشمگیر قیمت گوشت باشیم. به گزارش »ایلنا« علیرضا 
پیمان پاک، قائم مقام وزیر در امور تجارت و تنظیم بازار، آخرین وضعیت بازار این 
کالا را تشریح کرد و گفت: واردات گوشت گوسفندی با جدیت دنبال می شود 
و تا پایان ماه رمضان نیز ادامه خواهد داشــت. او افــزود: واردات کنترل         کننده 
و تنظیم         کننده شــکاف بین عرضه و تقاضا اســت، شــکافی که در سال های 
گذشته به دلیل آسیب های وارده به زنجیره دام به وجود آمده است. پیمان پاک 
ادامه داد: ترمیم زنجیره گوشت قرمز و افزایش تولید در معاونت امور دام وزارت 
جهادکشاورزی پیگیری می شود. قائم مقام وزیر در امور تجارت و تنظیم بازار از 
به صرفه بودن تولید برای دامدار در سال جاری خبر داد و گفت: امسال قیمت 
دام افزایش یافته است، همچنین با برنامه         ریزی معاونت بازرگانی وزارت جهاد 
جو و نهاده         های دامی به وفور تامین شده و با نرخی تقریبا 30 درصد پایین تر از 
قیمت مصوب عرضه شده است، در نتیجه این موارد، تولید برای دامدار صرفه 
اقتصادی پیدا کرده است. او تصریح کرد: بنا بر داده های مرکز آمار در چند ماه 
گذشــته زایش و پرواربندی حدود ۲5 درصد بیشتر از ســال 1401 بوده و این 
به معنای عرضه بیشتر دام در پایان سال جاری است و این افزایش عرضه از محل 
تولید در حالی اتفاق افتاده که واردات نیز همچنان به قوت خود باقیست، این 
دستاوردها سبب می شود شکاف عرضه و تقاضا پر شود و قیمت دام و گوشت قرمز 
کاهش یابد. پیمان پاک همچنین گفت: پس از پایان تعطیات ژانویه و شروع 
مجدد واردات گوشت گرم و افزایش واردات گوشــت منجمد در دو تا سه هفته 
گذشته شاهد تثبیت قیمت گوشت و در برخی موارد کاهش نسبی قیمت بودیم. 

رسوب۩کالا۩در۩گمرک۩کاهش۩می۩یابد؟

رفع تبعیض از »ترخیص«
لیســت جدید کالاهایی که می توانند به صورت 100 درصدی از گمرک ترخیص شــوند، از ســوی وزارت کشــاورزی به روز رســانی و از طرف گمرک ابلاغ شد. 
همچنین 30 ردیف تعرفه نیز مشمول ترخیص 90 درصدی شده اند. در بخشنامه ای که از سوی گمرک ایران ابلاغ شده، آمده است: »پیرو بند ۴ ابلاغیه شماره 
81۴6.16332.۴02 مورخ 1۴02.10.16 موضوع ترخیص معادل 100 درصد کالاهای سریع  ، بخش غیر دولتی دارای ثبت سفارش بانکی با تشخیص و مسوولیت 
وزیر جهادکشاورزی به پیوست تصویر نامه شــماره 2۵8362 مورخ 1۴02.11.9معاونت محترم توســعه بازرگانی وزارت جهادکشاورزی در قالب دو فهرست 
شامل: 38۷ )سیصد و هشــتاد و هفت( ردیف تعرفه کالا تحت عنوان ترخیص صددرصدی  و 30  ردیف تعرفه کالا تحت عنوان »ترخیص درصدی« به شرح فایل 
پیوست، جهت بهره برداری و اقدام لازم با رعایت کامل سایر مقررات و ضوابط ارسال می شود.« نگاهی به فایل پیوست این بخشنامه نشان می دهد کالاهایی 
که به صورت 100 درصدی اجازه ترخیص دارند، اغلب کالاهای اساسی هستند و کالاهایی که 90 درصد از آنها می تواند ترخیص شود، بیشتر ماشین آلات است. 

کاهش تجارت ایران و ترکیه 
دنیای۩اقتصاد: اداره آمار ترکیه اعام کرد؛ مبادلات تجاری این کشور با 
ایران در ســال ۲0۲3 به حدود 5.5میلیارد دلار رسیده است. به گزارش 
خبر  گزاری تســنیم، آمارهای منتشرشده توســط اداره آمار ترکیه نشان 
می دهد مبادلات تجاری ایران با این کشــور در ســال ۲0۲3 با کاهش 
14 درصدی به 5 میلیــارد و 490 میلیــون دلار رسیده اســت. مبادلات 
تجاری ایران و ترکیه در ســال ۲0۲۲ بالغ بر ۶ میلیــارد و 4۲0 میلیون 
دلار اعام شــده بود. بر اســاس این گزارش، صادرات ترکیه به ایران در 
ماه های ژانویه تا دسامبر ۲0۲3 با رشد 8 درصدی نسبت به سال ۲0۲۲ 
به 3 میلیارد و 310 میلیون دلار رسیده است. ترکیه در ماه های ژانویه تا 
دسامبر سال ۲0۲۲ بالغ بر 3 میلیارد و 70 میلیون دلار کالا به ایران صادر 
کرده بود. اما واردات ترکیه از ایران در ســال ۲0۲3 کاهش 35 درصدی 
نسبت به سال ۲0۲۲ داشته است. ترکیه در سال ۲0۲۲ بالغ بر 3 میلیارد 
و 350 میلیون دلار کالا از ایران وارد کرده بود که این رقم در سال ۲0۲3 

به ۲ میلیارد و 180 میلیون دلار رسیده است.
تراز تجاری دو کشور در سال ۲0۲3 به میزان یک میلیارد و 130 میلیون 
دلار به نفــع ترکیــه بوده اســت. در آخرین مــاه ســال ۲0۲3 صادرات 
ترکیه به ایران رشــد ۲0 درصدی نســبت به مدت مشــابه ســال قبل از 
آن داشــته و به 347 میلیون دلار رسیده اســت. واردات ترکیــه از ایران 
 نیز در ایــن ماه 4۲ درصــد کاهش داشــته و به 150 میلیــون دلار بالغ 
شده اســت. بر اســاس این گزارش ســهم ایران از کل تجــارت خارجی 
ترکیه در سال میادی گذشته حدود یک درصد بوده است. ترکیه در این 
سال ۶1۶ میلیارد دلار مرواده تجاری با دنیا داشته که ۲55 میلیارد دلار 
از این رقم مربوط به صادرات ترکیه و 3۶1 میلیارد دلار مربوط به واردات 
این کشور بوده است. تراز تجاری ترکیه در سال ۲0۲3 منفی 10۶ میلیارد 

دلار بوده است.
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شاگرد اول اقتصاد و اخلاق
علینقی مشایخی، استاد دانشگاه صنعتی شریف که مسعود نیلی زمانی 

شاگرد او بود، در بخشی از این مراسم به سخنرانی پرداخت. 
مشــایخی گفت: در ســال ۱۳۶۱ به اتفاق تعدادی دیگر از همکاران 
دانشگاهی، دوره کارشناسی ارشد در مهندسی سیستم های اقتصادی و 
اجتماعی را برای اولین بار در کشور و در دانشگاه صنعتی اصفهان ایجاد 
کردیم،  چون احساس می کردیم کشور دچار فقر در این زمینه است. دکتر 
نیلی به کمک مهندس مومنی پرس و جو کردند که این چه رشته ای است؟ 
ما هم طوری توضیح دادیم که ایشان جذب شود. وقتی عمیق تر متوجه شد 
که این رشته به درد کشور می خورد، آن را با تعهد به اینکه به کشور خدمت 
کند انتخاب کرد. مهم است که جوانان اهداف خود را ورای منافع شخصی 
تعیین کنند. زمانی که مسعود نیلی وارد آن دوره شد چون آگاهانه و با عشق 
انتخاب کرده بود با ولع درس خواند. ظرف دو ســال ۶4 واحد را به جای 

۳2واحد گرفت و شاگرد  اول هم شد. 
دکتر نیلی مســوولیت پذیر اســت. هر جا از او خواســتند مسوولیتی را 
بپذیرد پذیرفتــه و روی آن تمرکز کرده اســت. ویژگی دیگر او اســتقلال 
رای مبتنی بر فهمی اســت کــه از دانــش اقتصاد دارد. مهم نیســت که 
رئیس او یــا مســوولان از او چه می خواهنــد بلکه آنچــه را می فهمد بیان 
می کند. یــک ویژگــی دیگر او تــوان مدیریــت کارهای گروهی اســت. 
برای مثــال زمانــی برنامه هــای دوم و ســوم را تهیــه و تعداد زیــادی از 
 کارشناســان را مدیریت می کرد که توان بسیار مهمی است. او متواضع و 

اخلاق مدار است. 
اما دکتر نیلــی با همه ایــن توانایی ها یک کار مهم کــرد. وقتی که این 
دانشــکده را ایجاد کردیم ایشــان یک تنه با دعوت از بعضی از همکاران 
اقتصادی از بیرون، رشــته اقتصاد را راه انداخت که هم زحمت بســیاری 
داشت، هم بسیار مهم و هم در جهت هدف دانشکده بود. مشکل اقتصاد ما 
سطح نازل فهم سیاستگذاران، استادان و دانشجویان ما از اقتصاد است و 
این مهم از طریق جذب استعدادها رقم می خورد که شاید زمان ببرد اما در 
حال رخ دادن است. دغدغه مندی ویژگی دیگر دکتر نیلی است. در یک 

کلام ایشان اقتصاددانی دغدغه مند و باعث افتخار ماست.

دغدغه مند اقتصاد ایران
امیر کرمانی، اقتصاددان و یکی از شــاگردان مســعود نیلی، با ارسال 
یک فایل تصویری، در مراسم بزرگداشت این استاد اقتصاد صحبت کرد.

کرمانی در رابطه با درس هایی که از مسعود نیلی آموخته است، گفت: 
بسیاری از نکات و ویژگی های دکتر نیلی مطرح شد که کار من را ساده تر 
می کند. یکــی از این ویژگی هــا و درس هایی که من از ایشــان آموختم، 
دغدغه عمیق دکتر نیلی بــرای اقتصاد ایران بود. ایشــان در دولت های 
مختلف دغدغه مندی خود را نشــان دادند.  مهم تریــن کار برای اقتصاد 
ایران تربیت نســل بعد اســت و تا موقعی که این درخت بــه ثمر خودش 
ننشیند، نمی شــود انتظار میوه داشــت. من به عنوان دانشجوی مسعود 
نیلی، صبر و متانت خاصی را که دکتر در مقابل دانشجویان دارند فراموش 
نمی کنم. گاهی حرف های اشتباه من را به قدری با متانت جواب می دادند 
که خودم متوجه اشتباهم شوم و فضای آرامش در گفت وگو با دکتر نیلی 
به من بسیار کمک کرده است. واقعا برای من آموزنده است که این استاد 
ســعی می کنند در چهارچوب آکادمیــک اقتصاد و کمی کردن مســائل 
اقتصاد ایران فعالیــت کنند. آن هــم در شرایطی کــه داده محور نبودن 
سیاستگذاری در اقتصاد ایران یک مشکل بسیار بزرگ است، دکتر نقش 
ویژه ای ایفا کردند. درس آخر هم این اســت که ایشــان همیشــه تیم ساز 
بودند و وارد هر مساله ای در اقتصاد ایران شدند تیمی عمل کردند که این 
 در اقتصاد بسیار مهم اســت، چون فردی عمل کردن در اقتصاد چندان 

مطلوب نیست. 

اقتصاد دان  کاریزماتیک
سید علی مدنی زاده، اقتصاددان و رئیس دانشکده اقتصاد و مدیریت 
شریف، یکی دیگر از افرادی بود که در مراســم بزرگداشت مسعود نیلی 

سخنرانی کرد. 
مدنی زاده در این بخش گفت: دکتر نیلی همان باغبانی است که نه تنها 
مال خویش بلکه عمر خویش را انفاق کرد تا گل های دانشــکده اقتصاد 
را دانه دانه بکارد، آب دهد، هــرس کند و برای میوه دادن آماده کند. من 
افتخار آشنایی دکتر نیلی را از ســال چهارم دکترای خود داشتم. زمانی 
که قصد برگشت به کشور را داشتم خاطرم هست که چه مشتاقانه من را 
به بازگشت تشویق کردند. بعدها فهمیدم برای تسهیل جذب من چقدر 

تلاش کردند. 
طی یک دهه، یک درس را از ایشان آموختم. درس بزرگی که سه ویژگی 
داشت: پایبندی به اصول اخلاق حرفه ای انسانی و اسلامی،  سلامت مالی 

و رعایت هرگونه تضاد منافع. 
مسعود نیلی نقش یک رهبر را ایفا کرد. رهبری تحول گرا و در عین حال 
واقع گرا،  رهبری کاریزماتیک که خوب می شنید و خوب گوش می کرد تا 

بهترین آرا را بدون هیچ گونه خودرأیی انتخاب کند. 
همچنین او رهبری جوان گرا بود که به همه جوانان دانشــکده پروبال 
داد. این ســه ویژگی به ما یاد داد که چگونه می توان بزرگ بود، یک باغ 
درســت کرد و به ما امید ســاختن داد. او به عنوان یک اقتصاددان به ما 
آموخت که چگونه نســبت به مســائل اقتصاد عمیق تر فکــر کنیم، بهره 
بگیریم و مسائل سخت اقتصاد کشور را تحلیل کنیم. او به ما آموخت که 
چگونه می توان مسائل پیچیده اقتصاد را نظریه پردازی کرد و به زبان ساده 
توضیح داد و تبدیل به جریان کرد. همچنین مسعود نیلی به ما آموخت که 

گاهی بزرگی در سکوت است.

روایتگر صادق اقتصاد
محسن جلال پور،  کارآفرین و فعال اقتصادی، یکی دیگر از سخنرانان 
مراسم بزرگداشت مسعود نیلی بود که البته به دلیل کسالت نتوانست در 
این مراســم حضور یابد. به دنبال این موضوع فرهاد نیلی، اقتصاددان و 

برادر مسعود نیلی، متن سخنرانی او را در این مراسم خواند. 
هرچند فرهاد نیلی تاکید کرد اگر مسعود نیلی برادر من نبود و قرار بود 
امروز درباره چنین عالم، معلم و جریان سازی صحبت شود وظیفه داشتم 
صحبت کنــم، اما خود را به دلیل برادری محذور داشــتم و می دانســتم 
خود او هم مرا محذور می دارد. اما در نهایت به دلیل درخواست محسن 

جلال پور، پیام او را برای شما می خوانم.
»از اینکه امروز میان شما نیستم، بسیار غمگین و ناراحتم. مدت ها بود 
منتظر چنین لحظه ای بودم که به مردی ادای دین کنم که او را می ستایم. 
برای من که دوســتان پــرکاری در عرصه سیاســتگذاری دارم مســعود 
نیلی نمونه ای منحصر به فرد اســت. فردی که اگر نظام تصمیم گیری به 
آرمان هــای او اعتماد می کرد امــروز اقتصاد وضعیت بهتری داشــت. از 
مدت ها قبل در همه حال با خودم فکر می کردم درباره این مرد چه بگویم. 
یکی از مهم ترین دلایلی که همه ما او را دوســت داریم این است که او را 

آدمی اخلاق گرا می دانیم.
 شــما بهتر از من ویژگی های فردی او را می شناســید و می دانید اهل 
تزویر و ریا نیستم و دروغ نمی گویم. مسعود نیلی پشت سر دیگران سخن 
نمی گوید و بســیار صبور اســت. اما من چند ویژگی مهم را هم به عنوان 
اخلاق اجتماعی ایشان می شناسم. در ذهنیت یک فرد بازاری مثل من، 
اخلاق در تعهد، انصاف و مردم دوستی خلاصه می شود. او منصف است 
و دوست داشتن مردم را مقدم بر دوست داشتن سیاستمداران می داند. 
یکی دیگر از ویژگی های او این است که به اصول علمی به معنی واقعی 
پایبند اســت. مهم اســت که فردی که نظرات او بر زندگی مردم اثرگذار 

است به اصول علمی وفادار باشد.
خصیصه مهــم دیگر او این اســت کــه هرجا باشــد از خود یــادگاری 
به جای می گــذارد. حســاب ذخیره ارزی، دانشــکده اقتصــاد شریف، 
مجموعه مطالعات اقتصاد ایران و بســیاری نهادهای دیگر. در کنار این 
ویژگی ها مسعود نیلی همواره دغدغه اقتصاد ایران را دارد. همسر ایشان 
تعریف می کرد نیلی از ترس نقدینگی شــب ها کابــوس تورم می بیند. او 
هیچ گاه شــهودی نظر نداده و دریافــت او از اقتصاد ایران مســتند بوده 
اســت. او  اقتصاد ایران را به ما آموخته اســت. هرجا سخنرانی دارد پای 
صحبت هایش می نشــینم. اهل خانواده اســت، اما دانشــگاه خانواده 
اوســت. اواخر آذر 97 زمانی کــه از همکاری با دولت وقــت کناره گیری 
کرد خوشحال بود که به دانشــگاه پناه می برد. امروز می توانم تصورکنم 
بازنشســتگی او چه خســارتی به دانشــگاه می زند اما همچنان می دانم 
قطع ارتباط او با دانشــگاه چه ضربــه ای به او می زند. شــاید درون گرا یا 
کم حرف باشــد اما نمی توانم او را بداخلاق یا جدی تصور کنم. او بسیار 
طناز و نکته سنج است. نیلی در عین حال بسیار فروتن است و هر چه زمان 
گذشته افتاده تر شده است. حرف هایش همان حرف هاست اما مخاطبش 
دیگر سیاستمداران نیستند. او انسانی پاک، دوست داشتنی و علاقه مند 
به اقتصاد کشــور اســت. اگر نیلی نبود، قطعا اقتصاد ایران یک روایتگر 
صادق و دانشــمند تحلیلگر کم داشــت. در انتها برای اینکه یاد مسعود 
نیلی همیشه زنده بماند، پیشنهاد می کنم سازوکاری حمایتی برای این 

کار طراحی شود. راه مسعود نیلی مستدام باد.«

روز گذشته آیین نکوداشت دکتر مســعود نیلی در دانشــکده مدیریت و اقتصاد دانشگاه صنعتی شــریف با حضور جمعی از دوستان، 
اقتصاددانان و همکاران این چهره ماندگار برگزار و از دستاوردهای این اقتصاددان قدردانی شد. چکیده صحبت های حضار را می توان در 
سه بخش خلاصه کرد. نخست اهمیت حضور نیلی به عنوان استاد علم اقتصاد ایران و توسعه نهاد دانشگاه که به شکل پویا درآمده و در حال 
حاضر خروجی آن، تحصیلکرده ها و اقتصاددانان جوان  بسیاری است که می توانند به پیشرفت علم اقتصاد در کشور کمک کنند. بخش 
دیگر، حضور او در جامعه برای توضیح رویدادها و رخدادها با زبان علم اقتصاد است. مسعود نیلی، طی دهه های اخیر همواره سعی کرده 
با حضور در رسانه ها، موضوعات فنی اقتصاد را به زبان ساده به عموم مردم توضیح دهد. بخش سوم نیز حضور و اثرگذاری در سیاستگذاری 
است که نمونه آن خروجی موفق برنامه سوم توسعه اقتصادی است. البته از نگاه او، در این بخش همچنان باید اقتصاددانان تلاش کنند تا 

سیاستگذاران در نهایت بتوانند در چهارچوب علم اقتصاد عمل کرده و سیاستگذاری کنند و جامعه از این تصمیمات منتفع شود.

گزارش مراسم بزرگداشت دکتر مسعود نیلی در دانشگاه شریف

 درس های ماندگار آموزگار »اقتصاد ایران«

علی محمدی/ دنیای اقتصاد  

دکتر مســعود نیلی،  اقتصاددان ایرانی و اســتاد 
گروه سیاستگذاری

دانشگاه شریف، در گفت وگوی صمیمانه ای که در 
مراسم بزرگداشت و به مناسبت بازنشستگی او با 
حضور محمد طاهری، سردبیر هفته نامه »تجارت فردا« و همچنین امینه محمودزاده، 
استاد دانشکده اقتصاد دانشگاه صنعتی شریف برگزار شد حس حضور در این مراسم 
را تکرارنشــدنی عنوان کرد؛ زیرا به گفته او تمام کسانی که دوستشان دارد دور هم 
جمع شده اند. به گفته مسعود نیلی، تماشای چهره تک تک کسانی که او دوستشان 
دارد، برایش بسیار لذت بخش و امیدآفرین است. او مهم ترین ویژگی این مراسم را 
عشقی دانست که در آن جریان دارد. نیلی همچنین از همه کسانی که در این جلسه 

حضور داشتند قدردانی کرد.

دغدغه مند اقتصاد از کودکی  
این اســتاد اقتصاد در رابطه با علایــق دوران نوجوانی خود کــه عمدتا ادبیات و 
رمان های بین المللی بــود گفت: کتاب های بینوایان، اولیور توئیســت و مردی که 
می خندد به نوعی به داستان فقر می پردازند و شاید به همین دلیل بود که من جذب 
این داستان ها شدم. اما پس از آن احساس کردم بهتر است جلوه های این مسائل را 
در محیط بیرون دنبال کنم. نیلی در ادامه تاکید کرد: در رابطه با مسائل اجتماعی و 
سیاسی، دانشجوی فعال و پیشتازی نبودم اما مطالعه می کردم. از یک زمانی به بعد 
سعی کردم مسائل را قاعده مند پیش ببرم. این اقتصاددان ایرانی در پاسخ به سوالی 
در رابطه با زندگی شخصی خود گفت: دوران زندگی کاری من با زندگی خانوادگی ام 
بسیار منطبق بوده است. من هم خانواده خود را خیلی دوست دارم و هم دانشجویان 
خودم را. به گفته نیلی وقتی یک استاد می بیند که دانشجوی او به مرحله ای رسیده 

است که او را نقد می کند برایش بسیار لذتبخش است.

بزرگ ترین دستاورد  
در ادامه نیلی در پاسخ به این سوال که کدام یک از دستاوردها و کارهای خود 

را شاخص می داند و با نگاه به گذشته آن را سرآمد تلقی می کند، بیان کرد که در 
زمینه سیاستگذاری، بدون شک برنامه سوم توســعه را مهم ترین دستاورد خود 
می داند که هنگام انجام آن، هدفی چون متحول ساختن برنامه ریزی در کشور را 
دنبال می کرده اســت. این اقتصاددان در ادامه به این نکته اشاره کرد که به رغم 
عدم حضور در سازمان برنامه و بودجه در دوران اجرای برنامه سوم، بهترین عملکرد 
اقتصادی سال های بعد از انقلاب در همان سال های اجرای برنامه سوم توسعه 
رقم خورد. نیلی انتخاب بین راه اندازی رشته اقتصاد در دانشگاه صنعتی شریف 
و برنامه سوم توسعه را انتخاب سختی دانســت اما در نهایت به راه اندازی رشته 
اقتصاد در دانشگاه شریف رای داد. او دو آرزوی خود را راه اندازی رشته اقتصاد در 
دانشگاه شریف و ورود علم اقتصاد به سیاستگذاری کشور اعلام کرد که هرچند در 
تحقق آرزوی نخست موفق بوده، اما در رسیدن به دومین مورد ناکام مانده است. 
به گفته این استاد دانشگاه، یک اقتصاددان چهار حوزه برای فعالیت دارد؛ ارتباط 
با سیاستگذار، برخورد با دانشجویان، مراوده با جامعه اقتصاددانان و در نهایت 

مواجه شدن با جامعه.

رسالت مسعود نیلی چیست؟  
 نیلــی در این باره گفــت: مــا اقتصاددانان، با جامعــه به انــدازه کافی صحبت 
نکرده ایم و درباره چرایی ایجاد و تداوم مشکلات به اندازه کافی توضیح نداده ایم. ما 
اقتصاددانان همچنان به یک چارچوب واحد برای ارتباط و تبادل نظر نرسیده ایم. 

این استاد دانشگاه در پاسخ به اینکه اکنون چه رســالتی برای خود قائل است، 
خاطرنشان کرد: دو هدف را به طور جدی دنبال می کنم. نخست تخصصی کردن 
رشته و علم اقتصاد در کشور و دوم رساندن علم اقتصاد به درون متن جامعه و در میان 
افراد عادی. او بر این نکته تاکید کرد که در نهایت باید برای پیشبرد برخی اهداف 
صبر زیادی به خرج داد و دســتیابی به برخی اهداف لزومــا در کوتاه مدت ممکن 
نیست.  او تاکید کرد: دانشگاه مانند خانه من است و همواره اولویت من حضور در 

دانشگاه بوده و خواهد بود.

دکتر مسعود نیلی،  اقتصاددان 
ایرانی و استاد دانشگاه شریف، 
در یک گفت وگوی صمیمانه  با 
حضور محمد طاهری، سردبیر 

هفته نامه »تجارت فردا« و همچنین 
امینه محمودزاده، استاد 

دانشکده اقتصاد دانشگاه شریف، 
به سوالاتی در خصوص زندگی 

شخصی، علائق کاری، رابطه با 
دانشجویان و آینده فعالیت های 

خود  پاسخ داد.

گفت و گوی 
صمیمانه
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گروه مسکن

اکثر قریب 
به اتفاق 

فروشنده   ها 
اعمال تخفیف 

پای میز 
قرارداد را که 

ماه   های قبل به 
یک روال رایج 
یا نوعی مشوق 
خرید در بازار 

تبدیل شده 
بود، متوقف 

کرده   اند. 
اما افزایش 

محسوس روی 
قیمت ها اعمال 

نشده است

بــازار معامــات مســکن 
شهر تهران که در دو فصل 
متوالــی یعنی تابســتان و 
پاییز امسال با کاهش حجم معامات از یک طرف و کاهش 
قیمت از ســوی دیگر مواجه شــده    بود، در زمستان تغییر 

وضعیت داد.
در شرایطی که تحقیقــات میدانــی »دنیای اقتصاد« از 
خروج بازار مسکن شــهر تهران از خواب معاماتی 6 ماهه 
خبر می دهد، روایت واسطه   های ملکی از وضعیت کنونی 
بــازار حاکی اســت، در هفته   هــای اخیر حجــم معامات 
خرید آپارتمان در مناطق مختلف پایتخت از جمله مناطق 
مصرفی نیمه شمالی و جنوبی شهر تهران به طور محسوس 
افزایش یافته است. این در حالی است که تغییراتی نیز در 
رفتار هر دو سمت بازار اعم از خریدار و فروشنده مشاهده 

می شود.
از ابتدای تابســتان تا پایان پاییز امســال یعنی به مدت 
شــش ماه متوالی، نه تنهــا حجم معامات خرید مســکن 
در حداقلی   تریــن حالت ممکن یعنــی میانگین ثبت تنها 
3 هزار فقره معاملــه خرید آپارتمان در ماه قرار داشــت که 
حجم معامات مســکن در این بازه زمانــی 6ماهه، معادل 
60 درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل )تابستان و پاییز 
ســال گذشــته(، کاهش یافت. در همین مدت، میانگین 
قیمت مسکن شهر تهران نیز با کاهش 5.5 درصدی همراه 
شد. متوسط قیمت هر مترمربع واحد مسکونی معامله شده 
در بازار مسکن شهر تهران به روایت آمارهای رسمی از 78 

میلیون و300هزار تومان در تیرماه امســال به 74 میلیون 
تومان در آذرماه کاهش یافت.

اما از ابتدای زمستان امســال، وضعیت در بازار مسکن 
چرخش کرد؛ تحقیقــات میدانی و اظهارات واســطه   های 
مسکن شهر تهران، »نوسانات ارزی« زمستان امسال را به 
عنوان عامل اصلــی این تغییر وضعیــت معرفی می کنند. 
ضمن آنکه این تغییر شرایط ناشی از یک عامل فرعی دیگر 
یعنی »ورود تقاضای خرید خانه به بازار در ابتدای زمستان 

ناشی از 6 ماه کاهش قیمت در آن« است. 
زمســتان امســال بازار ارز بعد از یک دوره ثبات نســبی 
9ماهه دچار نوســان شــد. به طوری که در پایــان دی ماه 
قیمت دلار 7 درصد نسبت به ابتدای این ماه افزایش یافت. 
این میزان رشــد قیمت دلار تنها به فاصلــه ابتدا تا انتهای 
دی ماه، ســه واحد درصد از رشــد قیمت دلار در 9 ماه اول 
امسال بیشــتر بود. در 9 ماه اول امســال یعنی از ابتدای 
فروردین تا پایان آذرماه 1402، قیمت دلار 4 درصد رشــد 
کرده بود اما رشــد قیمت دلار در یک ماه )دی ماه(، نه تنها 
از رشد 9 ماهه کمتر نشد که 3 واحد درصد نیز بیشتر شد و 

به 7 درصد رسید.
این موضوع بــه عامل اصلی افزایش محســوس خرید و 

فروش مسکن در زمستان امسال تبدیل شد.

4۩تغییر۩رفتار۩در۩بازار۩زمستانی ۩
بررسی   های »دنیای اقتصاد« درباره شرایط زمستانی بازار 
مسکن شهر تهران از شناســایی 4 تغییر رفتار در این بازار 

خبر می دهد. اولین تغییر رفتار به »افزایش حجم معامات 
خرید و فروش آپارتمان« در زمســتان نســبت به تابســتان 
و پاییز امســال، اســت. به روایت واســطه   ها در زمســتان 
)دی و بهمن( نه تنها مراجعه خریــداران و تقاضای خرید 
آپارتمان افزایش یافت که حجم معامات خرید نیز به میزان 

محسوس رشد کرده است.
دومین تغییر رفتار به یک چرخش معنادار قیمتی در این 
بازار مربوط می شود. در حالی که واسطه   های بازار معامات 
مســکن شــهر تهران می      گویند قیمــت نهایی یــا قیمت 
امضای قراردادهای خرید مسکن در پایتخت، در معامات 
زمستانی تغییر محسوسی نسبت به پاییز نداشته است اما 
اکثر قریب به اتفاق فروشــنده   ها اعــمال تخفیف پای میز 
قرارداد را که ماه   های قبل به یک روال رایج یا نوعی مشوق 
خرید در بازار تبدیل شده بود، متوقف کرده   اند. اما افزایش 

محسوس روی قیمت ها اعمال نشده است.
»مشــاهده عائمی از بازگشــت خریــداران سرمایه   ای 
کوتاه   مدت« به عنوان نوعی از خریداران غیرمصرفی که با 
هدف موج   سواری روی نوسان قیمت مسکن در دوره   های 
اوج تغییــرات قیمتی در این بــازار حضور داشــته و اقدام 
به معامله می   کردند، تغییر رفتار ســومی است که در بازار 

زمستانی مسکن شهر تهران این روزها دیده می شود.
بررســی   های »دنیای اقتصــاد« و اظهارات واســطه   ها و 
فعالان بازار مســکن پایتخت نشان می دهد بازار معامات 
مســکن پس از حداقل 6 مــاه در دی و بهمن ماه، شــاهد 
بازگشت این گروه از خریداران غیرمصرفی بوده است. این 

گروه از خریداران یک بار در سال 1400 به دنبال ورود بازار 
مسکن به فاز پساجهش و آرامش نسبی قیمتی از بازار خارج 
شده بودند و گروه دیگری از آنها نیز اوایل تابستان امسال، 
با شروع موج کاهش قیمت به شکل محسوس و چشمگیر از 
این بازار خارج شدند. گروهی نیز سفته   بازهایی بودند که 
امسال در دوره اوج قیمت یعنی در بهار 1402 از بازار خارج 
شده بودند. اما هم   اکنون واســطه   ها از رصد عائمی خبر 
می دهند که بر اساس آن گروهی از این متقاضیان به طور 

مجدد به بازار بازگشته و در بازار دیده شده   اند.
چهارمین تغییر رفتار رصد شده در روزهای زمستانی بازار 
مسکن پایتخت به »تشکیک هر دو بازیگر معامات مسکن 
نسبت به تداوم وضعیت موجود« مربوط می شود. بررسی   ها 
نشان می دهد هم خریداران و هم فروشنده   های آپارتمان 
نســبت به تداوم شرایط موجود در بازار مسکن دچار شک 
و تردید هستند. آنها نســبت به اینکه این شرایط ادامه دار 
باشد و قیمت ها با رشد محسوس همراه شود تردید دارند. 
علت این تردید هم به تجربه و مشاهده آنها از رفت وبرگشت 
قیمت مســکن در 9 ماه اول امســال و البته رفت وبرگشت 

قیمت دلار مربوط می شود.
به روایت واسطه   ها این موضوع مانع از ایجاد جو هیجانی 
در بازار مســکن در روزها و هفته   های اخیر شــده اســت. 
به خصوص اینکــه اغلب فروشــنده   های مســکن افرادی 
هســتند که تجربه رکود و رســوب چند ماهــه فایل فروش 
آپارتمان خود در ماه   های اخیر را دارند و بنابراین با مشاهده 
وضعیت قدرت خرید متقاضیان و خریــداران، اغلب رفتار 

هیجانی از خود بروز نمی   دهند.

نگاه۩معامله۩۩۩گران۩به۩شرایط۩فعلی ۩
اما عاوه بر تغییر وضعیت بازار زمستانی مسکن نسبت به 
تابستان و پاییز، هم   اکنون معامله   گران ملکی سه نگاه مهم 
به این بازار دارند که رفتار آنها را در این بازار جهت می دهد. 
بررسی   ها نشــان می دهد نگاه معامله   گران مسکن اعم از 
خریدار و فروشنده بازار مسکن به این بازار در شرایط فعلی 
تنها ناشــی از نوسانات دلاری نیســت. ریسک   هایی مثل 
ریسک احتمال وقوع جنگ که ســال گذشته و همچنین 
ســال های قبــل در این بــازار وجــود نداشــت هم   اکنون 
اثرگــذاری مطلق نوســانات ارزی بــر رفتــار معامله   گران 

)خریدار و فروشنده( را تحت تاثیر قرار داده است.
دومین نگاه مربوط به وضعیت »بودجه خریداران مسکن« 
و »قیمت واحدهای مســکونی« اســت. هم   اکنون خریدار 
مســکن در یک منطقه مصرفی معمولی بــرای خرید یک 
آپارتمان میان   متراژ به طور متوســط به بودجــه ای حول و 
حوش 5 میلیــارد تومان نیــاز دارد. با توجه به این ســطح 
قیمتی و شرایطی که هم   اکنون خریداران بازار از نظر قدرت 
خرید و تــوان مالی دارنــد، تقاضای موثر خریــد آپارتمان 

چندان زیاد نیســت. چون تامین این هزینــه برای بخش 
زیادی از متقاضیان از همیشه دشوارتر شده است.

نگاه ســوم موجود در بازار نیــز از رفت وبرگشــت قیمت 
مسکن در 9 ماه اول امسال نشات می گیرد که باعث شده 
به رغم نوسانات دلاری اخیر، کماکان عمده معامات خرید 
مسکن با قیمت های پاییز انجام شــود و رفتار هیجانی در 

این بازار دیده نشود.
در حالی که در بهار امســال میانگین قیمت مسکن در 
شهر تهران با رشــد 20 درصدی همراه شــد اما در پاییز و 
تابســتان، متوســط قیمت فروش آپارتمان   هــا 5.5 درصد 

کاهش یافت.

افزایش۩خرید۩تا۩دو۩برابر ۩
نتایج تحقیقات میدانی »دنیای اقتصاد« نشان می دهد 
در شرایط فعلی حجــم معامات خرید آپارتمــان افزایش 
یافته است. واسطه   های بازار معامات مسکن در برخی از 
محله   های مصرفی نیمه شمالی پایتخت به »دنیای اقتصاد« 
اعام کردند: حجم معامات خرید آپارتمان در این مناطق 
تا دو برابر در زمستان امســال نسبت به پاییز افزایش یافته 
اســت. در محات مصرفــی و جنوبی نیز حجــم معامات 
افزایش یافته است اما به دلیل ضعیف   تر بودن قدرت خرید 
در این مناطق این افزایش کمتر از محله   های مصرفی نیمه 

شمالی تهران بوده است.
واســطه   ها می   گویند در مناطق جنوبی تهــران هر گونه 
افزایش قیمت می تواند منجر به کاهــش اجباری تقاضا و 
خروج متقاضیان خرید از این بازار شود چرا که قدرت خرید 

در این مناطق شکننده   تر از نیمه شمالی تهران است. 
واســطه   ها همچنین می   گویند معامله   گران مســکن به 

نوسانات دلار نگاه رشد بلندمدت ندارند.
از ســوی دیگــر همین کاهــش 5.5 درصدی متوســط 
قیمت مسکن در شــهر تهران بخشی از خریداران مصرفی 
به خصوص متقاضیان تبدیل به احســن را زمستان امسال 
وارد بازار کرده است و این موضوع را می توان در کنار عامل 
اصلی که همان نوسانات ارزی است به عنوان عامل فرعی 
رشــد معامات خرید آپارتمان در شــهر تهران در زمستان 
امسال اعام کرد. نکته دیگری که در رابطه با بازار زمستانی 
معامات خرید مســکن تهران می توان به آن اشاره کرد به 
حضور سه نوع متقاضی خرید مســکن در این بازار اعم از 
سرمایه گذار بلندمدت، سرمایه گــذار کوتاه مدت و خریدار 
مصرفی )بیشتر متقاضی تبدیل به احسن و تعداد محدودی 
خانه   اولی( مربــوط می شــود. غلبه تقاضای خریــد نیز با 
خریداران مصرفی از نوع تبدیل به احسن است که به قصد 
بهبود مسکن محل سکونت خود از یکســو در بازار فروش 
و در نقش فروشــنده حضور دارند و از سوی دیگر در نقش 

خریدار، متقاضی خرید آپارتمان هستند.
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آگهي مناقصه 
شماره ۴۱۰۲۱۳۰   

www.dargah.nicico.com
www.sarcheshmeh.nicico.com

www.nicico.com

موضوع مناقصه: احداث ساختمان کنترل کیفیت دروازه شمالى 
سایت خاتون آباد

شـرکت ملـی صنایـع مـس ایـران درنظـر دارد: « احـداث سـاختمان 
کنترل کیفیت دروازه شـمالى سـایت خاتون آباد» را از طریق مناقصه 
عمومـی بـه انجـام برسـاند. جهـت کسـب اطلاعـات بیشـتر بـه سـایت هـاي 

رسـمی شـرکت بـه آدرس هـاي ذیـل مراجعه شـود.

shahrbabak.nicico.com

شـرکت کیـش بتـن جنـوب بـه عنـوان یکـی از شـرکت های پیشـگام در جزیـره کیـش افتخـار دارد بـا برقـراری 
ارتبـاط بـا شـرکت های دانـش بنیـان در زمینـه فناوری هـای نویـن صنعـت سـاختمان همـکاری داشـته باشـد.

اهداف همکارى:
شناسایى شرکت هاى دانش بنیان مرتبط با این صنعت

بهره گیرى از دانش و فن آورى ها و نوآورى هاى روز صنعت ساختمان
بهره گیرى از تکنولوژى هاى پیشرفته و کار آمد 

از شـرکت های دانـش بنیـان فعـال در ایـن حـوزه دعـوت می گردد جهت معرفی دسـتاوردها، محصولات و تولیدات 
خـود در زمینـه بتـن و متعلقـات رزومـه خـود را بـه همـراه آدرس و شـماره تمـاس از طریـق شـماره تلفـن مندرج 

و یـا ایمیـل ارسـال نمایند.
شماره تماس: 44420810 - 076 

09124184302
betonkish@gmail.com  :ایمیل

فراخوان دعوت به همکاری از شرکت های دانش بنیان فعال 
در حوزه صنعت ساختمان ،  بتن و متعلقات

شرکت کیش بتن جنوب

»دنیای۩اقتصاد«۩از۩4۩تغییر۩رفتار۩بازار۩معاملات۩آپارتمان
در۩زمستان۩گزارش۩می۩دهد؛۩نگاه۩معامله۩۩۩گران۩بررسی۩شد

خروج مسکن 
از سکون 6 ماهه؟

۩نوسانات۩ارزی۩بر۩نبض۩معاملات۩مسکن۩اثر۩گذاشته۩است

تغییر وضعیت در بازار معاملات مسکن شهر تهران، علائم خروج مسکن از سکون 6 ماهه را منعکس 
می کند. تازه   ترین بررســی   ها و تحقیقات میدانی »دنیای اقتصاد« نشــان می دهــد بازار معاملات 
مسکن شهر تهران، زمستان امسال، با چهار تغییر رفتار مهم از سمت بازیگران این بازار از خواب 
6ماهه بیدار شده است. به روایت واسطه   های بازار و آن طور که بررسی   ها نشان می دهد، نوسانات 
ارزی در دی و بهمن امسال، عامل اصلی این چرخش وضعیت بازار و معامله   گران مسکن در فصل 

پایانی 1402 است.

زاکانیگزارشسفرمیدهد
سخنگوی شورای شهر تهران از حضور شهردار در جلسه امروز شورا برای ارائه گزارش 
ســفرش به چین خبر داد. این گزارش در خصوص قراردادهــای حمل ونقلی وی با 

چینی  هاست. 
به گزارش »ایســنا«، علیرضــا نادعلی گفت: همچنیــن لوایح تعیین عــوارض تردد 
جهت مدیریت ترافیک و تقاضای ســفر و عوارض بر مشــاغل دائم و موقت بررسی و 

تعیین تکلیف می شود. 

تامینمالیمتروباتهاتر
مدیرعامل شرکت متروی تهران از در نظر گرفــن روش تهاتر برای تامین 
مالی ســاخت مترو خبر داد. به گزارش »ایسنا«، محســن هرمزی با اشاره به 
افزایش سرسام آور هزینه   های ســاخت مترو اعام کرد: در چنین شرایطی با 
تغییر رویکرد سعی کردیم که هزینه   های ساخت و تجهیز خطوط جدید مترو 
را تا حدود 25 درصد کاهش دهیم. وی یکی از این روش ها را تهاتر اعام کرد 
و افزود: با بودجه نقد شــهرداری تهران، امکان توسعه سریع شبکه خطوط 
متروی پایتخت وجود ندارد. بررسی   ها نشان داد که یکی از روش های نوین 
تامین منابع مالی، بودجه غیر نقد یا همان تهاتر است، همچنین استفاده از 
توان بخش خصوصی و جذب سرمایه گذاران، اجرای طرح TOD و همچنین 
اســتفاده از ظرفیت مجتمع   های ایســتگاهی راهکارهای بعدی اســت که 
می توان از طریق آنها منابع مالی جدیدی برای پروژه   های توســعه ای مترو و 
دیگر پروژه   های عمرانی تعریف کرد. هرمزی همچنین به اقدامات انجام شده 
برای کاهش هزینه   های ساخت مترو اشاره کرد. وی با اشاره به تغییر رویکردها 
در ســاخت مترو برای مدیریت هزینه   ها خاطرنشــان کرد: بــرای مدیریت و 
کاهش هزینه   های مربوط به ساخت مترو، اولین اقدامی که در شرکت متروی 
تهران انجام شد اســتفاده از فناوری   های روز دنیا بود؛ به گونه   ای که حفاری 
مکانیزه با دستگاه حفار مکانیزه یا TBM را در دستور کار قرار دادیم و با اینکه 
در وهله اول هزینه خرید یک TBM حدود 1000 میلیارد تومان اســت؛ اما 
 TBM پیمانکار موظف به تهیه و تامین آن شد. پس شهرداری نیازی به خرید
ندارد و همچنین استفاده از روش حفاری مکانیزه می تواند هزینه های ساخت 
را 20 تا 25 درصد کاهش دهد. وی با بیان اینکه ســعی کردیم برای کاهش 
هزینه های ساخت، از مصالح نوین به جای مصالح سنتی و مرسوم استفاده 
کنیم که با انجام این مهم شــاهد کاهش حدود 5 درصــدی در هزینه   های 
ساخت هستیم، افزود: این در حالی است که با اصاح روش های لاینینگ، 
15 تا 20 درصد و همچنین با تقلیل زمان کل ســاخت خطوط جدید شاهد 

کاهش 30 تا 35 درصدی هزینه   ها هستیم. 

تفاوت این »14 روز« با آن »183 روز« در بازار معاملات مسکن
شرح مولفهمولفه

رفتار بازیگران در روزهای گذشته از 
زمستان نسبت به دو فصل تابستان 

و پاییز

1-افزایش میل به خرید آپارتمان و افزایش قراردادهای معاملاتی به روایت واسطه  های بازار در حالی که، معاملات طی تابستان 
و پاییز 60 درصد نسبت به مدت مشابه در 1401 کاهش پیدا کرده بود و حجم معاملات نیز به پایین ترین میزان )میانگین 

ماهانه( سال های قبل رسیده بود.
2-تخفیف روی »قیمت پیشنهادی« فروشنده ها در زمستان کم شده است اما به شکل معنادار، »قیمت امضا« شبیه هفته های 

پایانی پاییز بوده است.
3-بازگشت دوباره خریداران کوتاه مدت غیرمصرفی

4-تشکیک هر دو سمت معاملات )خریدار و فروشنده( نسبت به آینده نوسانات ارزی

نگاه بازیگران معاملات مسکن 

1-از نگاه معامله گران، این »نوسان نرخ دلار که از دی شروع شده«، ممکن است شبیه سال های 97 یا 98 به صورت ادامه دار و 
بلندمدت نباشد. ضمن آنکه، شرایط موجود در بازار ملک، »فقط نوسان دلار« نیست بلکه »ریسک هایی« وجود دارد که می تواند 

»معادله اثرگذاری مطلق نرخ دلار بر مسکن« را تحت تاثیر قرار دهد.
2-تامین بودجه 5 میلیارد تومانی برای خرید آپارتمان سخت تر از »خرید سرمایه ای یک تا 2 میلیاردی سال های اخیر است« آن 

هم در شرایط تغییر قیمت در دیگر بازارهای دارایی.
3-بازار مسکن 1402 یک بار شاهد رفت و برگشت چشمگیر قیمت مسکن بود؛ بهار 20درصدی و »تابستان و پاییز منفی 

5.5درصدی«؛ این اتفاق می تواند تکرار شود.

روایت معاملاتی واسطه های ملکی 

1-در برخی نقاط شهر، تعداد قراردادهای خرید در هفته تا 2 برابر نسبت به پاییز افزایش یافته است در برخی نقاط هم، فقط 
»زنگ خورها از سمت خریداران« افزایش یافته است.

2-هم خریدار غیرمصرفی کوتاه مدت حضور دارد، هم سرمایه گذار بلندمدت و هم مصرف کننده متقاضی »تبدیل احسن 
آپارتمان«.

صبا طاهریان/ دنیای اقتصاد 
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فاطمهعلياصغر
داروخانه هــا همچنان 
کمــر  مناطــق  در 
برخوردار اندک اســت 
و مناطق محروم به همان روال پيشــن با مشــکلات تهيه 
دارو دســت وپنجه نرم مي کنند. از سوي ديگر مشاهدات 
نشــان مي دهد؛ داروخانه هــا راه خــود را گــم کرده اند و 
بيشــر از اينکه در راه توزيع دارو به بيــماران اقدام کنند؛ 
به تجــارت لوازم آرايشي و پروتئن به ورزشــکاران و فروش 
انواع ويتامن ها و... رو آورده اند. البته آن سوي پرده حتي 
تلخ تر مي شــود وقتي حميد خوئي، رئيس سابق انجمن 
داروخانه دارها به »دنياي اقتصاد« مي گويد: »داروخانه ها 
بعد از آين نامه دارويي به شــدت تجاري شــدند و فلسفه 
وجودي شــان کمرنگ شد و بيشــر جنبه اقتصادي شان 
اهميت پيدا کــرد. همن امر باعث مي شــود که برخی از 
داروخانه  دارها به فعاليت هاي ناپســند کشــانده شوند و 
فعاليت هاي زيرميزي با پزشکان به شدت گسرش پيدا کند. 
اتفاق ناگوار ديگري که در اين دو سال گذشته بيشر شده 
اين است که برخلاف آنکه قرار بود دسرسي دارو در مناطق 
کمر برخوردار بيشــر شــود، داروخانه ها به مراکز بيشر 

برخوردار رفتند و مناطق محروم به حال خود رها شدند.« 

در۩شهر۩چه۩خبر۩است؟ ۩
اگر يک زماني در ســالنامه 1314 ايران آمــده در زمان 
پهلوي اول 10 داروخانه در تهران گشــايش پيدا کرده که 
قديمي ترين آن داروخانه احمدي خيابان چراغ برق است، 
امروز در مناطق بالاشهر تهران به خصوص در شمال خيابان 
شريعتي و خيابان وليعــر هر 500 قدم يــک داروخانه 
شيک و مجلل ديده مي شود. بيشــر اين داروخانه ها در 
ويرين خود پودرهاي پروتئن گذاشته اند و تبليغ يکسري 
ويتامن ها و لاغرکننده ها و... در بيشــر اين داروخانه ها 
در کنار گلدان هاي بزرگ و زينتي پيشخوان لوازم آرايشي 
فضاي بيشري را به خود اختصاص داده. در اين فضاست 
که به صورت اتفاقي چنــد دارويي را که بيشــر مورد نياز 
بيماران اســت، پرس وجو مي کنــم؛ از 10 داروخانه تنها 
3داروخانه داروها را دارند. مدير يکي از داروخانه ها که به 
تازگي راه اندازي شده به »دنياي اقتصاد« مي گويد: »ما تازه 
شش ماه است که اينجا را باز کرديم. هزينه راه اندازي مان 
حدود 3ميليارد تومان شــده و هنــوز خيــي از داروها را 
نمي توانيم تهيه کنيم. مي دانيد کــه به دليل تحريم ها ما 
براي تهيه و خريداري داروهاي مورد نياز به ويژه داروهاي 
خاص با مشکل روبه رو هســتيم و از ســوي ديگر ما هنوز 
اعتبار لازم را نداريم.« داروخانه اما قفســه هايش پر است 
از شــامپوها و نرم کننده ها و کرم هاي روز و شب برندهاي 
خارجي. اين فضا اما دچار يک تناقــض عجيب ديگر هم 
اســت. اين تناقض خود را در مناطق کمر برخوردار به رخ 
مي  کشد. در مناطق پاين تهران همچنان داروخانه ها با 
روال پيشن خود فعاليت مي کنند، تعدادشان اصلا قابل 
مقايسه با منطقه بالاي پايتخت نيست. با برخي از شهرهاي 
خوزستان هم صحبت کرديم. در پرترددترين خيابان اهواز 
دو، سه داروخانه بيشر وجود ندارد. هنوز هم چالش تهيه 
داروهاي خاص به قوت خود باقي اســت همان طور که در 
کردستان و سيستان وبلوچســتان و حتي شهرهاي مرزي 
خراســان. نايب رئيس انجمن داروسازان استان تهران در 
همن زمينه مي گويــد: »از 730 داروخانه شــهر تهران، 
74درصد در منطقه يک تا شش تهران قرار دارند. اين يعني 
نبود دسرسي عادلانه مردم به دارو. در حال حاضر نزديک 
300 تا 400 داروخانه در منطقه يک تهران احداث شده و 
همچنان در منطقه   پاين شهر با جمعيت حدود 2ميليون 
نفر، تنها 4داروخانه وجود دارد.« صبــور مي گويد: »براي 
کارهاي پزشکي عدالت و دســرسي بايد برقرار شود، اما 
اکنون 400 داروخانه در يک منطقه تجمع کرده؛ درحالي 
کــه در کل اســتان تعــداد داروخانه ها بــه 100عدد هم 
نمي رســد. در مناطق محروم به ازاي هر 15هزار نفر يک 
داروخانه وجود دارد. آمــار روي نمودار بــالا رفته اما هنوز 
مردم مشکل نبود داروخانه  را لمس مي کنند.« او اين هرج 
و مرج را در پخش دارو هــم مي بيند: »در پخش دارو هم ما 
حدود 100 شرکت پخش کننده داريم که در جهان عجيب 
است. آمريکا با سه برابر جمعيت ايران، 3 پخش کننده دارو 
دارد. در اتحاديه اروپا فقط 12 پخش کننده دارو است. اين 
افزايش پخش کننده ها بازار را از حالت تعادل خارج کرده 
است.« سوال اما اينجاست که اين شرايط چرا و چگونه به 

وجود آمده است؟ 

سرنخ۩يک۩هرج۩ومرج۩ ۩
سرنخ افزايــش يکبــاره داروخانه ها کجاســت؟ فروش 
داروهاي قاچــاق؟ تجــارت لجام گســيخته ويتامن ها و 
پروتئن ها و لــوازم آرايشي و ...؟ پــس از گفت وگو با چند 
مســوول و کارشــناس سرنــخ را اينجــا پيــدا مي کنيــم؛ 
آين نامــه اي که قــرار بــود عدالــت دارويي برقــرار کند. 
آين نامه جديد تاســيس داروخانه ها از خردادماه 1400 
ابلاغ شــد. آن زمان با حذف برخــي شروط محدودکننده 
همچون »حدنصاب جمعيت« و »فاصلــه از داروخانه هاي 
ديگر«، اميدهايي در ميان داروسازان شکل گرفت. بعضي 

متقاضيان تاســيس داروخانه ها مي گفتنــد با حذف اين 
محدوديت هــا، انحصار و نجومي شــدن مجــوز داروخانه 
شکســته و در نهايت دســرسي مردم بــه دارو بهبود پيدا 
مي کند؛ اما با گذشت نزديک دو سال، کار دارد به جاهاي 
باريک مي کشد و آنچه مخالفان تسهيل صدور اين مجوزها 

مي گفتند؛ دارد به واقعيت تبديل مي شود.
حميد خوئي، رئيس ســابق انجمــن داروخانه دارها به 
»دنياي اقتصاد« مي گويــد: »داروخانه ها بعد از آين نامه 
دارويي به شــدت تجاري شــدند و فلســفه وجودي شان 
کمرنگ شــده و بيشــر جنبــه اقتصادي شــان اهميت 
پيدا کرده اســت. همــن امر هــم باعث شــده خيي از 
داروخانه  دارها به فعاليت هاي ناپســند کشــانده شوند و 
فعاليت هاي زيرميزي با پزشــکان به شدت گسرش پيدا 
کند. اتفاق ناگوار ديگري که در اين دو سال گذشته بيشر 
شده اين است که برخلاف آنکه قرار بود دسرسي دارو در 
مناطق کمر برخوردار بيشر شود، داروخانه ها به مراکز 
بيشــر برخوردار رفتند و مناطق محروم به حال خود رها 
شدند.« اين کارشــناس دارويي اعتقاد دارد: »رويه ايجاد 
شــده زمينه مديريت توزيع دارو را با اختلال روبه رو کرده 
و باعث فشــار و مبادلات نامطلوب شــده است. در حالي 
که تعداد مريض فرقي نکــرده و داروخانــه چرم فروشي و 
لباس فروشي نيســت که بشــود مدام به صورت منطقي 
و قانوني تبليغ کــرد، براي همن بيشــر داروخانه ها در 
خيابان هاي دولــت، ظفر، شريعتي و وليعر به ســمت 
فروش محصــولات غيردارويــي مي روند. از ســوي ديگر 
برخي از آنها ارائه خدمات دارويي را پوششي کردند براي 
پول شويي و گاه فعاليت هاي ناپسندی همچون فشار به 
پزشکان طرف قراردادشــان که داروهاي بيشري تجويز 
کنند يا داروهايي را که در داروخانه است براي بيمار نسخه 

کنند و اين خلاف منطق پزشکي است.«
يدالله سهرابي، عضو شوراي عالي نظام پزشکي پيش تر در 
اين زمينه گفته بود: »روح آين نامه تاسيس و اداره داروخانه ها 
با مباني تجاري و اقتصادي گره خورده است؛ اين در حالي 
است که ايجاد بازار رقابتي و تجاري در حوزه سلامت تبعات 
متعددي در پــي دارد. براي مثال ايــن آين نامه در تضاد با 
مرف منطقي دارو است و از طرفي ضريب دارو را افزايش 
مي دهد؛ در حال حاضر ضريب دارو در دنيا 2است و اين عدد 
در کشور ما به 3.2 مي رسد. بنابراين اگر بخواهيم استاندارد 
مرف منطقي دارو را رعايت کنيم اين آين نامه مانع ارتقاي 
کمينه مرف منطقي دارو و به ويژه آنتي بيوتيک هاست.«او 
اين شرايط را نامناسب مي داند و خواستار بررسي مجدد و 
اصلاح اجراي آين نامه تاسيس داروخانه ها از طرف وزارت 
بهداشت و سازمان غذا و دارو شده است. صبور هم مي گويد: 
»جوري شده که برخي مجبور به قاچاق دارو مي شوند و ما بايد 
مداوم در اين حوزه آزمون و خطا بکنيم. وقتي مي گوييم يک 
شبه نمي توان تصميم گرفت به همن دليل است. 20 سال 
پيش در ترکيه چنن تصميمي گرفته شد و آزادسازي صورت 
گرفت، اما پس از چندي تبديل به آشفتگي در اين بازار شد 
براي همن سريع جلــوي آن را گرفتند و بــراي تنظيم بازار 

قوانن سختي گذاشتند.« 
حيدر محمدي، رئيس ســازمان غذا و دارو درباره اينکه 
چرا با وجود احــداث بيش  از 3هزار داروخانــه پس از ابلاغ 
آين نامه جديد و تسهيل صدور مجوزها، مشکلات همچنان 
به قوت خود باقي است، مي گويد که اين سازمان هم موافق 
افزايش بي رويه تعداد داروخانه ها نبوده: »از همان ابتدا ما از 
افزايش بي رويه داروخانه ها حمايت نمي کرديم و اعلام کرديم 
که صدور مجوز داروخانه ها بايد منطقي صورت بگيرد. اما 
ديوان عدالت اداري، شوراي رقابت و هيات مقررات به اين  
موضوع ورود کردند. ما اعلام کرديم که حوزه سلامت، حوزه 
رقابت پذير نيست و در سلامت نبايد رقابت ايجاد کرد، چون 
باعث کاهش کيفيت مي شــود، اما اين حوزه را مثل ســاير 
صنايع ديدند و احکامي صادر کردند که فاصله ها برداشته 

شود. اين اتفاق رخ مي دهد و عوارض آن را هم شاهديم.«

گردش۩مالي۩داروخانه۩اي ۩
»پرســودترين شــغل جهــان« ايــن عنــوان خيــي از 
سايت هايي اســت که در دو سال گذشــته مدام تبليغ باز 
کردن داروخانه را مي کنند. قيمت تجهيزات پزشــکي در 
چند ســال اخير، 90 درصد بالا رفته است. لوازم آرايشي، 
بهداشتي 45 درصد گران شــده و دارو رشد 81 درصدي 
داشته است. گفته مي شــود اين استان اســت که درآمد 
داروخانه هــا را تعين مي کنــد و داروخانه هــاي پايتخت 
بيشرين درآمد را دارند. بررسي گزارش هاي پيمايش فضاي 
کسب  وکار که آکادمي بانک سامان تهيه کرده، گوياي اين 
است که صاحبان داروخانه پارســال ماهي 697 ميليون 
تومان درآمد داشته اند و پس از کسر هزينه هايي مثل سرمايه 
و هزينه هاي عملياتي مثل کرايه واحد صنفي، دستمزد و... 
در پايان کار به طور متوسط 167 ميليون تومان سود خالص 
دستشان را گرفته است. آنها پيش بيني مي کنند امسال 
وضعيت بهر مي شود و سود خالص شان به 193 ميليون 
تومان برسد.ميزان درآمد داروخانه در مناطق مختلف تهران 
بسيار با يکديگر متفاوت هستند و سود ماهانه يک داروخانه 
که به تازگي تاسيس شده، از ميانگن 15 ميليون تومان 

در ماه شروع مي شود و در مقابل داروخانه هاي شبانه روزي 
که قدمت و اعتبار بالاتــري دارند، درآمدشــان به 150 تا 
200 ميليون تومان در ماه نيز مي رســد.فروش اينرنتي 
اما چالش بســياري از داروخانه ها شده که به آن ورود پيدا 
کنند يا نه؟ اما به نظر مي رسد که ورود داروخانه ها به فضاي 
مجازي فروششان را بالاتر هم برده است. بر پايه پيمايش 
صنفي آکادمــي بانک ســامان، 35 درصــد داروخانه ها 
مالکيت محل کسب خود را در اختيار دارند و 65 درصد آنها 
مستاجر هستند. 74 درصد فعالان صنفي بازار فروش دارو 
و محصولات آرايشي، بهداشتي به حاشيه سود 20 تا 35 
درصد قناعت مي کنند و 26 درصد چشم به حاشيه سود 
بالاي 35 درصد دارند.کاهش حجم فــروش دارو معضل 
44 درصد داروخانه هاســت. درآمد فــروش دارو تنها 31 
درصد افزايش پيدا کرده اســت، اما درآمد فروش در بخش 
غيردارويي 56 درصدي رشــد کرده. آن هــم در شرايطي 
که به طور ميانگــن اين محصــولات 38 درصد از ســهم 
کل فروش را در اختيار دارند. همن مســاله موجب شده 
78 درصد داروخانه هــا روي فروش محصولات غيردارويي 
حساب بيشري باز کنند.درآمد ماهانه داروخانه  را عوامل 
متعددي مشــخص مي کنند؛ بر اســاس آمارهاي منتشر 
شده، ميانگن درآمد ماهانه داروخانه ها در سال 1402 در 
تهران حدود 100 ميليون تومان است. اين درآمد در ساير 
شهرهاي بزرگ حدود 50 ميليون تومان در ماه است. البته 
اين درآمدها صرفا مربوط به فروش دارو بوده و شامل فروش 

ساير کالاها و تجهيزات داروخانه اي نمي شود.

از۩فراز۩تا۩فرود ۩
اگر چه همچنان بحث درآمد بــالاي داروخانه ها مطرح 

اســت، اما رئيس انجمن داروخانه داران ايران از احتمال 
ورشکســتگي 40 درصــد داروخانه ها خــر مي دهد. بر 
اســاس آمارهاي ارائه شــده در اين گزارش، گردش مالي 
بيشر داروخانه ها بالا است؛ با اين وجود مي توان اين طور 
تصور کرد بيشــر ورشکســته ها از روش هاي غيرقانوني و 

ميان برهاي آسيب زننده به جان مردم استفاده نمي کنند.
شــهرام کلانري خانداني بر اين باور اســت: »با وجود 
جهش بي سابقه ارز، کماکان براي صنعت دارو ارز دولتي 
پرداخت مي شــد و قيمــت دارو نيــز بر مبناي هــمان ارز 
محاســبه مي شــد. به همن دليل قيمت دارو نسبت به 
ساير کالاها غيرواقعي و بسيار پاين نگه داشته شده بود. 
صندوق داروخانه ها ضعيف شده و عملا درآمد داروخانه ها 
با تورم واقعي همراهي ندارد و همن سبب شده داروخانه ها 
امکان ادامه فعاليت نداشته باشند و در شرايط ورشکستگي 
قرار گيرند.«او مي گويد: »در مقاطعي داروخانه هاي بخش 
خصوصي حدود 10 تا 15 هزار ميليارد تومان از دولت طلب 
دارند و منابع به موقع اختصاص داده نمي شــود و همن 
باعث مختل شــدن گردش مــالي داروخانه ها مي شــود. 
داروخانه هاي بخــش خصوصي ماهانه حــدود 3.5 هزار 
ميليارد تومان اســناد توليد و براي ســازمان هاي بيمه گر 
براي بررسي ارســال مي کنند و ســپس در نوبت پرداخت 
قرار مي گيرد تا ســازمان برنامه و بودجــه منابع مربوطه را 

تخصيص دهد.«
نايب رئيس انجمــن داروخانه هاي تهران هم به »دنياي 
اقتصاد« از چک برگشــتي 250ميليــارد توماني چندين 
صاحب داروخانه در تهران خر مي دهد که روزانه به دفر 
انجمن مراجعه مي کننــد و کار اين دفر اين روزها شــده 
است معضل چک برگشتي. در همن رابطه رئيس انجمن 
داروســازان ايران هم پيش تــر گفته بود: »بر اثــر احکام و 
مداخلات نهادهــاي غيرتخصــي، با افزايــش بي رويه 
تعداد داروخانه ها مواجه شده ايم و اقتصاد داروخانه ها از 
چند جهت مورد لطمه قرار گرفته است.«او خواستار تغيير 
سياست در وزارت بهداشت شد و در عن حال معتقد است: 
»اين طور نمي شود که بدون مقررات افراد را در يک تجارت 
به اين مهمي آزاد گذاشت. برخي معتقدند که بازار رقابتي 
است و هر کسي مي تواند مي ماند و هر کسي که نمي تواند 
خودش از ميدان به در مي شود. اين شکل برخورد در حوزه 
دارو فساد ايجاد مي کند. داروهاي زيرميزي و قاچاق زياد 
مي شود و هزار مشکل ديگر. به هر حال قطار داروخانه ها از 
ريل خارج شــده و بايد تصميمات جدي تري در اين زمينه 
گرفته شود.« حال بايد ديد که رشد قارچ گونه داروخانه ها تا 

کجا پيش مي رود و به کجا مي رسد؟

چرا۩اکثريت۩دواخانه۩ها۩در۩بالاي۩شهر۩تهران۩است؟

سرنخيکهرجومرجداروخانهاي
بحث بر سر کمبود دارو همچنان چالش برانگيز است اما عجيب تر از آن رشد قارچ گونه داروخانه هاست که تبديل به معضلي نوظهور شده. 
آمارها مي گويند؛ در دهه ۸۰ ماهانه ۲۰ داروخانه افتتاح مي شد، در دهه ۹۰ اين روند بيشتر شد، اما از سال ۱۴۰۰ به طور ميانگين ۱۰۰ داروخانه 
در ماه افتتاح مي شود. بررسي نمودارهاي حاصل از يک مطالعه نشان مي دهد؛ در سال ۱۴۰۲ در مدت يک ماه، ۳۰۰ داروخانه جديد در کشور 
تاسيس شده است. بهمن صبور، نايب رئيس انجمن داروسازان تهران در گفت وگو با »دنياي اقتصاد« اين اتفاق را ناميمون مي خواند چراکه در 
دو سال گذشته تعداد داروخانه هاي ايران اگرچه به  ۱6 هزار و 5۰۰ رسيده است که از اين تعداد ۱5۰۰ داروخانه  دولتي هستند و بقيه خصوصي، 
اما مساله اين است که فقط ۴۰۰ داروخانه در منطقه يک تهران افتتاح شده. بسياري دليل آن را درآمد بالاي داروخانه ها در اين منطقه مي دانند. 

ايران در بين ۱۰ کشور مطرح 
جهان در حوزه هوا و فضا 

ابراهيم رئيــسي، رئيس جمهور در مراســم 
گراميداشــت روز مــي فنــاوري فضايي با 
بيــان اينکه حضــور در فضــا قدرت آفرين و 
ثروت آفرين است، اظهار کرد: تلاش کردند 
با تحريم، ايــران را متوقف کــرده و در انزوا 
قرار دهنــد، امــا 11 پرتــاب انجام شــده، 
تحريم هــا و انــزواي ايران را شکســت داد. 
رئيسي با بيان اينکه ايران در بن 10 کشور 
مطرح جهان در حوزه هــوا و فضا قرار دارد، 
تريح کرد: در دولت از ابتدا تمام تلاشمان 
اين بوده که اين صنعت مــورد حمايت قرار 
گيرد. مــا مي توانســتيم خيــي پيش تر از 
اين، اين عرصه ها را فتح کنيم و در مدار ژئو 
قرار بگيريم. برخي نمي خواســتند که مهم 
نيســت، مهم آن اســت که ملت ايران اراده 
کرده در فضا حضور قدرتمنــدي پيدا کند. 
آنها هم خواهند فهميد، ملتي که اراده کرده 
در 22بهمن اســتقلال، آزادي و جمهوري 
اســلامي و پيشرفت خودش را دنبال کند، 
با اراده خود مي خواهد بــر اراده هاي ديگر 

فائق آيد./ايسنا

جبهه۩پايداري۩ليست۩مســتقل۩مي۩دهد؟:۩
صادق محصولي، دبيرکل جبهــه پايداري 
در پاسخ به اين ســوال که جوانان و زنان در 
ليســت پايداري چند نفر هســتند، گفت: 
توجه ما به اين است که از جوانان و بانوان در 
اداره امور کشور بيشر استفاده شود. ما در 
مجمع و شوراي مرکزي هم حضور جوانان و 
بانوان را نســبت به دوره قبل بيشر کرديم. 
او در خصوص ليســت مســتقل يا مشرک 
جبهه پايداري در انتخابــات پيش رو اظهار 
کرد: چــون در شرايط فعي يک مــاه مانده 
نمي شود دقيقا در مورد وجود »ليست واحد 
از طرف جريــان غرب گرا« نظــر داد البته ما 
خودمان را محدود نکرديــم و با جريان هاي 
انقــلابي گفت وگو مي کنيم و ان شــاءالله با 
توجه به شرايط ناظــر بر فضــاي انتخابات 
تصميم گيري مي کنيم. محصولي همچنن 
تاکيد کــرد: جبهه انقلاب بايــد نامزد هايي 
انتخاب کند کــه تمامــي ارکان شريعت را 
پاســداري کنند و حجاب يکی از مهم ترين 
ضروريات اســلام اســت. لايحه حجاب که 
پيگــيري شــد از کارهــاي دوســتان جبهه 

انقلاب در مجلس است./ايلنا

تکذيب۩حمايت۩دولت۩از۩»حزب۩سياسي«۩
خاص:۩عبدالله مرادي، مديرکل ســياسي 
وزارت کشور با اشــاره به »بي طرفي« دولت 
در انتخابات گفت: دولــت هيچ کانديدايي 
در انتخابات نداشــته و حامــي هيچ حزب 

سياسي هم نيست. /۩ايسنا

بررســي۩بهبــود۩شــاخص۩هاي۩اقتصادي۩
در۩جلســه۩ســران۩قوا:۩در جلســه شوراي 
بــه  هماهنگــي اقتصــادي سران قــوا 
رياســت رئيس جمهور راهکارهاي تعميق 
همکاري هاي ســه قوه در راســتاي بهبود 
شــاخص هاي اقتصــادي و تقويت عدالت 
بررسي شد. همچنن موضوع راهکارهاي 
تقويت عدالت اقتصادي و تلاش در راستاي 
رفع ناترازي هــا از جمله ديگــر موضوعات 
مطرح در جلسه بود که مقرر شد در جلسه 

بعدي شورا ادامه يابد./ايسنا

رونمايي۩از۩موشک۩هواپايه۩ضدزره۩»شفق«۩
و۩دوربين۩هواپايه۩۩»يوســف«:۩با حضور امير 
سرلشــکر موســوي، فرمانــده کل ارتــش، 
موشــک هواپايه ضدزره »شــفق« و دوربن 
هواپايه  »يوسف« هوانيروز در ستاد اين نيرو 

رونمايي شد./ايلنا

زمان۩تشــييع۩شهيد۩»ســعيد۩عليدادي«۩
اعلام۩شــد:۩روابــط عمومي کل ســپاه 
پاسداران انقلاب اسلامي در اطلاعيه اي 
اعلام کرد: مراســم تشــييع پيکــر مطهر 
شهيد عليدادي امروز ســاعت 9 صبح از 
شهرک مسعوديه، انتهاي خيابان شهيد 
کلهر، مقابل منزل شهيد با حضور اقشار 
مختلف مــردم برگزار مي شــود. شــهيد 
ســعيد عليدادي از مستشــاران نظامي 
سپاه پاسداران در سوريه در حمله بامداد 
جمعه )13 بهمن ماه( جنگنده هاي رژيم 
صهيونيســتي در حومه شــهر دمشق به 

شهادت رسيد./فارس۩

طــرح۩ســامان۩دهي۩اســتخدام۩کارکنان۩
دولت۩شامل۩چه۩کساني۩مي۩شود؟:۩شهريار 
حيــدري، نماينــده مجلــس با بيــان اينکه 
کارکنــان غيررســمي مشــکلات بســياري 
دارند، تريح کرد: با تصويب اين طرح نوع 
قراردادها به گونه اي شــده که هم کارکنان 
غيررسمي ضمانت شــغي خواهند داشت 
و هم اينکــه از نظر حقــوق و مزايا  بــه اندازه 
کارمند رسمي برخوردار مي شوند، بنابراین 
اين طرح شامل تمام کارکنان و کارمندهاي 
غيررسمي مي شــود. با اجراي اين طرح هر 
فردي کــه به نوعي در دســتگاه هاي دولتي 
اعم از شــهرداري، آموزش وپرورش و ســاير 
دســتگاه هاي اداري و ارگان هــا بــه عنوان 
کارکنان غيررسمي مشغول فعاليت هستند، 
شــامل طــرح اســتخدام کارکنــان دولت 

مي شوند./ايسنا

 روستازاده 
معمار توسعه

علينقي عاليخاني را معمار 
توســعه اقتصادي ايــران در ســال هاي پيش 
از انقــلاب مي داننــد؛ اگرچه او نيــز همچون 
ديگران قرباني نظام اســتبدادي پهلوي شد و 
پس از مدتي از مســند هدايت اقتصــاد ايران 
کنار گذاشته شد. خاطرات وي را که ماحصل 
کوشش حسن دهباشي اســت، مي توانيد از 
اين شماره روزنامه »دنياي اقتصاد« مورد مطالعه 
قرار دهيد. ايــن خاطرات به صورت پرســش و 

پاسخ تنظيم شده است.

آقاي۩دکتر۩بسيار۩سپاسگزاريم۩از۩اينکه۩وقت۩تان۩
را۩به۩ما۩داديد.۩مبناي۩گفت۩وگوي۩ما۩خاطرات۩
منتشرنشده۩جنابعالي۩است.۩اگر۩موافق۩باشيد۩
براساس۩کتاب۩خاطرات۩تان۩پيش۩مي۩رويم.۩اما۩
براي۩مقدمه۩اندکي۩از۩پيشينه۩خانوادگي،۩شرايط۩

تحصيلي۩و۩ايام۩جواني۩تان۩برايمان۩بگوييد۩.
مــن در بهمــن 1307 در نزديکــي ابهــر در 
استان زنجان به دنيا آمدم. درکودکي بيشر 
در مناطق روســتايي ايران بودم؛ چون پدرم 
رئيس املاک رضا شــاه بود و به همن خاطر 
کودکي ام در تاکســتان و ورامن گذشــت. 
البته بيشر خاطراتي که از آن دوران خوب به 
يادم مانده مربوط به تاکســتان  است. بعد از 
شهريور1320 هم که ديگر کار پدرم در دربار 
تمام شد برگشتيم به تهران و دوره دبيرستان و 

دانشگاه در تهران بودم .

روزنامه اعتماد با تير »رقــص برف و ملودي 
بــاران«  و روزنامه همشــهري با تيــر »برف 
شادي« که از روز برفي تهران و شادي مردم 
گزارش دادند. در کنار موضوع بارش برف، 
روزنامه کيهان در يادداشــتي با عنوان »بر 
کاغــذي« نوشــت: شکســت هاي خارجي 
آمريــکا و درگيري هاي داخــي آن چندان 
پوشــيده نيســت. فقط »رســانه « است که 
مي توانــد از اين لشــگر شکســت خــورده، 
يک غول ترســناک بســازد. پــس از حمله 
موفقيت آميــز مقاومت اســلامي عــراق به 
پايگاه سري بــرج 22 آمريــکا در اردن؛ يک 
بار ديگر ضعف و حقارت ارتش آمريکا آشکار 
شــد، اما باز هم اين رســانه هاي غرب گراي 
داخي بودنــد که تبديل بــه روابط عمومي 
وزارت جنگ آمريکا شدند و لحظه به لحظه با 
انتشار خرهاي مخدوش و جعي از تصميم 
آمريکا براي حمله به ايران سخن مي گفتند؛ 
گزينه اي که حتي مقامات آمريکايي نيز آن را 

نامحتمل ترين اتفاق مي دانستند.
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راهبرد

بهارستان
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